


22 Novembar 2021.Biznis



www.serbianmirror.com

33

SADRZAJ

Srb info strana 4

Ekskobar: Srbija i Kosovo na medjusobnom 

priznanju strana 5

Film je san!

Festival je magija strane 6-7

Adrenalin i lepote Srbije strana 8

Publika je sa velikim ushi}enjem do~ekala gluma~ku

postavu i ekipu filma “Ju`ni vetar” strana 9

U potrazi za nadom strana 10

Pra{tanjem do slobode strana 11

Fotoreporta`a sa proslave 

20. godine Ogledala strane 12-13

Kristofer Hil, Srbija i Kosovo strane 14-15

Sa suzama na do~ekaju, sa suzama nas isprate strana 19

Komedija “Laki komad” ili podmukla 

spirala zla strana 21

Sport: Golovima trese Ameriku strane 22-23

Akademska srpska asocijacija strana 24

Nove knjige iz Arhipelaga strana 25

Astrologija – Horoskop za novembar 2021.

strane 26-27

Porodica: Bol u ledjima naj~e{}a bolest posle kijavice

Recept Ogledala: Bosanski lonac strana 28

^estitke Ogledala strana 29

Vedra strana Ogledala strana 30
TIRA@: 18.000

SADR@AJ

PUBLISHED BY

Ogledalo - Serbian Mirror. Inc ·

P O BOX 13472 CHICAGO IL 60613
· Phone:  773.744.0373
·  OSNIVA^: Slavica Petrovi}

· UREDNIK: Slavica Petrovi} 

· GRAFI^KI UREDNIK: Zoran Marinkovi}

· REDAKCIJA: Marijana Maljkovi},

Marko Lopu{ina, Aleksandar Stankovi}

Vojin Drenovac, Dejan Marinkovi}

· DOPISNICI: Vanja Buli}, Ivan Kalauzovi} Stefanija Djoki}

(Beograd), Sta{a Nasti} (Holivud), Vuka{in Petrovi} (Njujork),

Milomir Ognjanovi} (Havai)

ALL RIGHTS RESERVED: 

Ogledalo is not responsible for advertisments, 

advertising articles and their contents

E-mail: ogledalo@gmail.com
Web: www.serbianmirror.com 

· PREDSTAVNI[TVA ·
· LOS ANDJELES: Dragan Rakonjac (562.397.9001)
· BEOGRAD: Zoran Marinkovi} (062.821.4385)

““[[ttoo    ggoodd    ttkkaa{{ ,,
vveezzuujj     kkoonnccee    zzaa    nneebboo””

Sv. Vladika Nikolaj Velimirovi}

Novembar 2021. Iz redakcije

S

Pred vama je
novembarsko filmsko
izdanje “Ogledala“.

Filmsko jer
obiluje sadr`ajima
vezanim za na{ Srpski
filmski festival ^ikago,
koji }e se odr`ati prvog

vikenda u decembru.
Tim povodom vam donosimo intervjue sa

filmskim stvaraocima i poznatim glumcima, a
pi{emo i o filmovima koji su u{li u program ovogo-
di{njeg festivala.

Program je obilniji nego prethodnih godina
i ima}ete prilike da pogledate raznovrsne filmove iz
ovogodi{nje selekcije, ne
samo iz srpske filmske pro-
dukcije, ve} i iz strane, ali
autora srpskog porekla, pa
smo taj deo nazvali Srpska
filmska dijaspora.

U petak, 3. decem-
bra, u 6:00 uve~e,  kratkim
kulturnim programom i
sve~anom ceremonijom }emo
otvoriti 8. Srpski filmski fes-
tival ^ikago. Velika nam je
~ast da n}e stival srpskog
filma u ^ikagu otvori direk-
tor Filmskog centra Srbije,
gospodin Gordan Mati}, a
predstavi}e vam se i svi
gosti festivala iz Srbije.

Nakon toga }emo prikazati trenutno najpop-
ularniji film kod nas “JU@NI VETAR 2 –
UBRZANJE”. Posle filma ima}ete priliku da se sus-
retnete sa jednim od glavnih glumaca iz filma,
Miodragom Radonji}em, koji }e se pokloniti
~ika{koj publici i odgovarati na pitanja.

A onda }e u 9:30 uslediti dokumentarni
film “GLUM^INA”, o bardu srpskog glumi{ta
Zoranu Radmilovi}u. O njemu }e govoriti najpoz-
natija imena iz pozori{ta, filma i na{e kulture.

U subotu 4. decembra, pripremili smo vam
filmski maraton, koji }emo zapo~eti u 11:30 pre
podne sa kratkim filmovima srpskih autora iz dijas-

pore u trajanju od dva sata, a zatim }e u 2:00 po
podne uslediti “BO@JI ^OVEK“, koji izaziva veliko
interesovanje u Gr~koj, Rusiji, Srbiji i drugim zeml-
jama Evrope, film o Sv. Nektariju Eginskom, koji
ru{i rekorde gledanosti u pomenutim zemljama, sce-
nariste i rediteljke Jelene Popovi}, koja }e biti na{
gost i koja }e se nakon projekcije pokloniti i odgo-
varati na pitanja gledalaca.

U 4:15 po podne ide film “USEKOVAN-
JE”, ~ija }e svetska premijera biti na na{em festivalu.
Ovaj film dolazi iz dobro proverene produkcijske
ku}e “Ko{utnjak film”, a njen direktor gospodin
Zoran Jankovi} }e takodje odgovarati na pitanja pub-
like nakon projekcije.

Istog dana u 7:00 uve~e ide
dokumentarno-igrani film,
istorijska drama “PUCNJI U
MARSEJU”, scenariste i
reditelja Gordana Mati}a,
koji }e vam se pokloniti
nakon projekcije filma.

Poslednji film te
ve~eri bi}e prikazan u 8:30
uve~e, a to je igrani film,
koji je oven~an mnogim
nagradama, radjen po istinit-
om dogadjaju, film “OTAC”
Srdana Golubovi}a.

U nedelju, 5.
decembra u 6:30 ljubitelji
velikih i poznatih filmskih
stvaralaca poput Du{ana
Makavejeva, ima}e priliku

da pogledaju odli~an, mnogo nagradjivani dokumen-
tarni film, “MAKAVEJEV ili PROCES U
BIOSKOPSKOJ SALI“, reditelja Gorana
Radovanovi}a.

Film “HOTEL BEOGRAD“, koji }e po~eti
u 8:00 ~asova uve~e, komedija iz rusko–srpske pro-
dukcije koja obiluje lepotama na{eg glavnog grada,
nasmeja}e i odu{eviti svojom vedrinom sve prisutne,
nakon ~ega }e uslediti dodela nagrada i sve~ano zat-
varanje 8. Srpskog filmskog festivala ^ikago.

Zaplovite sa nama u filmski san i do`ivimo
zajedno festivalsku ~aroliju.

Slavica Petrovi}

RE^ UREDNIKA
Po{tovani prijatelji, ~itaoci “Ogledala”
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Celove~ernji koncert Vladimira Dini}a, master studenta klarineta 
na Chicago College of Performing Arts koji }e se odr`ati 

16. Novembra od 7:30PM u Ganz Hall 
(koja se nalazi na sedmom spratu Roosevelt University).

430 S Michigan Ave, Chicago, IL 60605

POTREBNI VOLONTERI
za Srpski Filmski Festival ^ikago

Koji }e se odr`ati 3.4.5. decembra 2021.
Javite se i priklju~ite se na{em timu.

Telefon 773.744.0373

Organizujemo audiciju za
voditeljku - voditelja  

Srpskog Filmskog Festivala
^ikago 2021.

Ako mislite da imate talenat i 
posedujete afinitete javite se:

773.744.0373

PREMIJERA FILMA 
“CRNA GORA PODELJENA ZEMLJA“ 

U ^IKAGU
U Crkvi Sv. Stefana De~anskog u ^ikagu }e 7. novembra u 13h

biti prikazan film “Crna Gora Podeljena Zemlja“, 
Borisa Malagurskog.

Nakon premijere filma mo`ete ostati na dru`enje 
i razgovor sa re`iserom Borisom Malagurskim o 
radu na filmu i njegovim budu}im projektima.

Ulaz je besplatan.
Info: 773 539 0818

Ameri~ka premijera 
filma “Toma”

Novembar 7, 2021& 5:00 PM
Copernicus Center

5216 W Lawrence Ave, 
Chicago, IL 60630
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Nema vi{e nedoumica,
nagadjanja ili ~itanja
izmedju redova. Specijalni

izaslanik predsednika SAD za
Zapadni Balkan Garbijel Eskobar
je, u nekoliko govora proteklih
dana, potpuno otvoreno predstavio
strategiju Va{ingtona za Srbiju,
Republiku Srpsku i Crnu Goru.

“Sjedinjene Dr`ave
nemaju u planu da biraju lidere na
Balkanu… Ne `elim da razo~aram
neke, ali sankcije ne}e biti na{
glavni alat, to nije re{enje za
Balkan. Re{enje su izbori i
motivisanje gradjana i javnosti da
u~estvuju u politi~kom prostoru”,
rekao je Eskobar, pa naveo u
kojim situacijama }e se primeniti
sankcije, diplomatska ili politi~ka
izolacija.

Va{ington je posve}en
Zapadnom Balkanu, ~emu se,
prema re~ima Eskobara, protive
Kina i Rusija, dodav{i da SAD ne
smeju to da dopuste.

“Najvi{e se bojimo
ekonomskog uticaja Kine u
regionu. Kina sklapa netranspar-
entne energetske i infrastrukturne
ugovore, i to prati odredjeni poli-
ti~ki uticaj“, izjavio je Gabrijel
Eskobar. On je napomenuo da
administracija predsednika D`ozefa
Bajdena ohrabruje i ameri~ke pri-
vatne investicije u Srbiji, “kineske
investicije su bile u prednosti jer ih
dr`ava finansira, ali mi
podr`avamo ameri~ke investicije u
Srbiji“.

Beograd i Pri{tina treba
da nastave sa dijalogom u kome
obe strane, kao jednake, moraju da
rade na re{avanju svojih razlika i
normalizaciji odnosa, idealno, kroz
medjusobno priznavanje, poru~io
je Eskobar na slu{anju pred
Pododborom za Evropu spoljnopo-
liti~kog odbora Predstavni~kog
doma Kongresa SAD. On je dodao
da se pokazalo da dijalog
funkcioni{e kao forma re{avanja

problema i naveo da jedva ~eka da
specijalni predstavnik Evropske
unije za dijalog Beograda i Pri{tine
Miroslav Laj~ak nastavi sna`no da
radi na mnogo izazovnijim pitanji-
ma.

Komentari{u}i izjavu da
dijalog treba da se zavr{i obostran-
im priznavanjem, predsednik Srbije
Aleksandar Vu~i} je rekao da to

nije novost, ve} da je to politika
SAD poslednje tri godine.

“Nama njihovo priznanje
nije potrebno, ne znam {ta }e nam.
Mi smo priznati od svih“, istakao
je Vu~i}.

Prema Eskobarovim
re~ima, Vu~i} ima podr{ku SAD
dokle god nastavlja da ide evrop-
skim putem.

“Na{ odnos sa Srbijom
nije ni dobar ni lo{, komplikovan
je. Nadam se da }e ovo ‘partnerst-
vo u razvoju’, koje imamo sa
Srbijom, mo}i da pomogne stabil-
nosti u regionu“, naglasio je
Eskobar, odgovaraju}i na pitanje
da li je Srbija destabilizuju}i fak-
tor u regionu.

Govore}i o Republici
Srpskoj, Eskobar je poteze ~lana
Predsedni{tva BiH Milorada
Dodika okarakterisao da su “ile-
galne i destabilizuju}e“, kao i da
su opasni po Bosnu i Hercegovinu.
On je naglasio da SAD rade sa
partnerima iz EU na pripremama
za potencijalne sankcije protiv

destabilizuju}ih akcija u BiH, i
dodao: “Imamo dodatne sankcije
koje smo spremni da koristimo
kako bismo spre~ili sve {to
ugro`ava teritorijalni integritet
BiH. Dodiku slabi podr{ka u
javnosti. Ono {to Dodik radi i
zagovara, ljudi iz RS ne `ele. Slabi
njegova politi~ka mo}… Amerika
ne odustaje od sankcija. Uz pomo}

njih smo sklonili i Milo{evi}a.“
Napredovanje BiH ka

Evropskoj uniji uslovljeno je
promenama Ustava i izbornog
zakonodavstva, a SAD ne odstupa-
ju od Dejtonskog sporazuma iz
1995. godine.

“Taj sporazum nam je
pomogao da sa~uvamo mir 25
godina i Dejton osigurava nezavis-
nost, suverenitet i teritorijalni
integritet dr`ave. BiH vidimo jedi-
no uspe{nu kao multietni~ku
dr`avu, inkluzivnu i demokratsku
zemlju“, rekao je Eskobar.

Reaguju}i na ove izjave,
Milorad Dodik je rekao da se
specijalni izaslanik ameri~ke
administracije za Zapadni Balkan
Gabrijel Eskobar me{a u
unutra{nje stvari BiH.

“Dobro je {to se ne pom-
inje ~lanstvo BiH u NATO, dobro
je {to Amerikanci ka`u da nema
Dejtona dva. To je sve ono {to mi
iz Republike Srpske ~inimo, da
vratimo BiH na ustavni poredak i
po{tovanje Ustava, ali Eskobar se

me{a u unutra{nje stvari BiH i
mislim da je postalo degutantno na
koji na~in se me{aju“, istakao je
Dodik.

Kada je u pitanju Crna
Gora, Eskobar tvrdi da SAD imaju
diplomatske i politi~ke mehanizme
kojima }e se suprotstaviti me{anju
Rusije u unutra{nje stvari Crne
Gore. Na pitanje kako bi SAD
reagovale ako prosrpske i proruske
partije u Crnoj Gori udju u Vladu,
Escobar je rekao da treba praviti
razliku izmedju prosrpskog i
proruskog pitanja.

“Prvo, ne vidim da je
prosrpsko i prorusko pitanje ista
stvar. One politi~ke snage u Crnoj
Gori koje su prosrpske trebalo bi
da prepoznaju da Crna Gora treba
da bude demokratska, nezavisna,
suverena i okrenuta Zapadu, i da
ostane deo NATO-a. Sa druge
strane, za one partije koje zaista
nastoje da umanje ove aspekte, a
koji su od Crne Gore u proteklih
20 godina napravili primer za
ostale u regionu, mislim na njeno
~lanstvo u NATO i aspiracije za
~lanstvo u EU, mi imamo puno
na~ina da im odgovorimo. Neki od
njih su sankcije, kao i diplomatska
i politi~ka izolacija“, rekao je
Eskobar.

Povodom izjave Eskobara
da su regionu potrebni politi~ari
koji su otvoreni za dijalog, koji }e
se baviti prilikama 21. veka, a ne
problemima iz pro{losti, reagovao
je spoljnopoliti~ki urednik ~asopisa
Hronikls, profesor Srdja Trifkovi}
koji se prisetio jednog dogadjaja iz
2008. u Rimu, na kojem je
u~estvovao i Eskobar.

“Januara 2008. u saradnji
sa italijanskom NVO, organizaci-
jom ‘Lepanto’, organizovao sam u
Rimu jedan skup o budu}nosti
regiona koji se sada naziva
Zapadni Balkan. Bio je pozvan i
gospodin Eskobar, koji je tada bio
u svojstvu {efa politi~kog odeljen-
ja ambasade SAD u Rimu.
U~estvovao je i na{ tada{nji
ambasador Vladeta Jankovi}.
Nakon {to je u svom uvodnom
izlaganju, ispred fondacije
‘Lepanto’, dr Fabio Bernabei afir-
mativno govorio o Srbima kao

demonizovanim `rtvama, ne samo
ratova devedesetih ve} i onih
prethodnih, i kada je u izlaganju
upozorio na neuravnote`en odnos
zapadnih sila prema srpskim
interesima, gospodin Eskobar je
ljutito ustao i napustio okrugli sto,
bez re~i pozdrava ili komentara.
Toliko o spremnosti na dijalog –
rekao je profesor Trifkovi}.

A, kada je u pitanju
okrenutost pro{losti, istori~ar je
naveo da bi “trebalo zapitati
gospodina Eskobara da li bi bila
istovetna poruka jevrejskom naro-
du po pitanju Holokausta“.

“Da li bi na isti na~in i
Afroamerikanci trebalo da zabo-
rave na ropstvo, jer i to pripada
pro{losti naravno. Da li bi apelo-
vao na ameri~ke starosedeoce da
zaborave istrebljenje ~ije su bili
`rtve, jer i to je pro{lost. Onda
kada gospodin Eskobar jasno i
glasno ka`e da okrenutost
budu}nosti zna~i i da Jevreji
treba da prestanu sa podse}anjem
na Holokaust, da Afroamerikanci
treba da zaborave vreme ropstva
i segregacije, a da Apa~i i ~iroki
treba da potisnu iz se}anja sve
{to su im bledoliki u~inili, onda
}e gospodin Eskobar mo`da imati
pravo da i Srbima upu}uje
ovakve poruke usred srpske pre-
stonice. Regionu trebaju ljudi sa
svih meridijana spremni na dija-
log, ali u tom pogledu imenovan-
je Kristofera Hila za ambasadora
SAD u Beogradu ne obe}ava
mnogo. On je bio aktivni
sau~esnik u pripremi agresije
protiv Srbije u Rambujeu, gde
nije bilo ni govora o pregovorima
ve} je sprovodjena ‘diplomatija’
po recepturi Firera nacisti~kog
Rajha, iz Minhena septembra
1938: potpi{i, ili }emo te uni{titi.
To imenovanje predstavlja krajn-
je bezo~ni gest uvrede i potcenji-
vanje Srba, kome bi ekvivalent
bilo imenovanje Harisa Silajd`i}a
za ambasadora BiH u Beogradu.
Bilo bi u interesu srpskog naroda
i dr`ave Srbije, njenog dosto-
janstva i njenih interesa da se
odbije agreman na Hilovo imen-
ovanje”, naveo je Srdja
Trifkovi}.

MARIJANA MALJKOVI]

Odspecijalnog 
izve{ta~a

ESKOBAR: SRBIJA I KOSOVO KA
MEDJUSOBNOM PRIZNAVANJU

www.serbianmirror.com

Gabrijel Eskobar



Pi{e: Mila Filipovi}

M
anje od mesec dana nas
deli od dugoo~ekivanog
Festivala srpskog filma
u ^ikagu. Posle
pro{logodi{nje pauze,

uzrokovane pandemijom, ponovo }emo
predstaviti najva`nije filmove iz srpske
filmske produkcije i dru`iti se sa gostima i
publikom, od 3. do 5. decembra u Pickwick
Theatre, Park Ridge.

Ovogodi{nji Festival otvori}e film
“Ju`ni vetar 2 – Ubrzanje“, zatvori}e ga
film “Hotel Beograd“, a u tri festivalska
dana publici }emo prikazati filmove “Bo`iji
~ovek“, “Usekovanje“, “Pucnji u Marseju“,
“Otac“, “Glum~ina“ i “Makavejev – Proces
u bioskopskoj sali“.

Gosti ovogodi{njeg festivala bi}e
Miodrag Radonji}, glumac i producent fil-
mova “Ju`ni vetar“ i “Hotel Beograd“,
Jelena Popovi}, rediteljka i scenaristkinja
filma “Bo`iji ~ovek“, producent filma
“Usekovanje“ Zoran Jankovi}, reditelj filma
“Pucnji u Marseju“ Gordan Mati}, a o~eku-
jemo i prisustvo Gorana Bogdana, glavnog
glumca filma “Otac“.

Posle uspe{ne premijere u
Beogradu i izuzetno dobrih reakcija kritike
i publike, film “Bo`iji ~ovek“, koji govori
o Svetom Nektariju, donosi nam pri~u o
snazi koju nalazimo u `ivotu svetaca, o
tome kako njihove brige reflektuju na{e

li~ne, i na koji na~in njihovi trijumfi uliva-
ju nadu da ~ovek i svet mogu biti bolji.
Asketu, sve{tenika obi~nog naroda ~ija je
poniznost i popularnost iritirala jedan krug
sve{tenstva, ~udotvorca Svetog Nektarija,
sa velikom iskreno{}u o`iveo je gr~ki
glumac Aris Servetalis, a malu, ali veoma
va`nu ulogu paralizovanog gr~kog seljaka,
u filmu igra kontroverzni ameri~ki glumac
Miki Rurk.

“Snimao sam ve} jedan verski
film sa italijanskom rediteljkom, Lilijanom
Kavani. Volim filmove koji su o svecima.
Kada sam upoznao Jelenu i pogledao je u
o~i, odmah smo se razumeli, bez mnogo
re~i. Znao sam {ta `eli i ona je znala {ta ja
`elim i to mi je i dala. Moj lik uspeva da
prohoda. To je ~udo iz `ivota ovog sveca“,
istakao je Miki Rurk.

Igrani film “Otac“, koji takodje
donosi istinitu pri~u iz `ivota, privukao je
veliku pa`nju publike i kritike i osvojio

mnogobrojna doma}a i medjunarodna priz-
nanja. Film je oven~an nagradama
Berlinskog festivala, filmskih festivala u
Kalgariju, Klivlendu, Dablinu, beograd-
skom Festu, i drugim presti`nim smotrama
filma. Nedavno su Djordju Joksimovi}u, po
~ijoj je`ivotnoj pri~i film snimljen, vra}ena
deca, ali ljudska borba pojedinca protiv sis-
tema ostaje univerzalna tema, prepoznata
na svim meridijanima.

Dokumentarni film “Glum~ina”,

o velikom srpskom glumcu Zoranu
Radmilovi}u, koji je obele`io drugu polov-
inu 20. veka svojim jedinstvenim darom i
ostavio neizbrisiv trag u istoriji srpskog
teatra i kinematografije, premijerno }e biti
prikazan 7. oktobra u Ateljeu 212, na

sceni “Mira Trailovi}“, a u decembru }e
ga videti i publika u ^ikagu. O Zoranu
Radmilovi}u u filmu govore Milan Caci
Mihailovi}, Selena Vu~kovi}, Du{an

Kova~evi}, Mira Banjac, Bratislav
Djordjevi}, Seka Sabli}, Milo{ Vesovi},
Zdravko [otra, Goran Markovi}, Svetlana
Bojkovi}, Aljo{a Vu~kovi}, Goran
Sultanovi}, Novica Niki}, Milica Kralj,
Ljuba Milunovi} i Vladimir Djuri~i}.
Autor scenarija za film je glumac Milan
Caci Mihailovi}, a reditelj je Vladimir
Risti}.

Dokumentarno-igrani film “Pucnji
u Marseju“ prati sudski proces teroristima
Zvonimiru Pospi{ilu, Miju Kralju i Ivanu
Raji}u, koji su bili sau~esnici atentatora
Vlade Georgijeva ^ernozemskog, koji je
ubio kralja Aleksandra od Jugoslavije i

ministra spoljnih poslova Francuske Luja
Bartua, 9. oktobra 1934. godine u Marseju,
u Francuskoj.

Kroz rekonstrukciju i dramatizaci-
ju pravog procesa, ali i kroz ono {to je
izostavljeno tokom sudjenja, ispri~ana je
sudska drama najbli`a istini o samom sud-
jenju ali i epilogu po evropski mir.

Ova filmska pri~a otvara ~itav niz
pitanja o dru{tveno- politi~kim dogadjajima
u tom turbulentnom istorijskom periodu –
da li je, zapravo, Drugi svetski rat po~eo u
Marseju tog 9. oktobra 1934. godine pucn-
jima na kralja Aleksandra i ministra
Bartua? Da li bi Evropa i svet bili druga~iji
da je spre~en atentat za koji su svi znali da
se sprema?

Od samog sudjenja o~ekivalo se
mnogo, a prvenstveno da se otkrije ko je
zapravo stajao iza ubistva, ko je naru~ilac.
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4. dec. 2021.
14:00h

FILM JE SAN! 
FESTIVAL JE MAGIJA!



Trojica terorista, Zvonimir Pospi{il, Mijo
Kralj i Ivan Raji} optu`eni su za
sau~esni{tvo u atentatu. Ipak, promene
koje se u periodu izmedju atentata i
po~etka sudjenja de{avaju u Evropi, unose
nespokoj i bojazan od mogu}nosti da }e
ubice biti oslobodjene, jer je pozadina
celog procesa tajnovita i dirigovana od
samog vrha kako francuske tako i nove
jugoslovenske vlasti.

Debitantski film Sini{e Cveti}a
“Usekovanje” sti`e iz produkcije
“Ko{utnjak“ i predstavlja portret jedne

porodice i njene crne ovce
inajmladjeg~lana, Jovana.

Filmska pri~a prati njihov jedan
dan u stanu, za vreme slave Usekovanje
glave Svetog Jovana Krstitelja, gde
roditelji kriju od Jovana i gostiju da se
razvode, a Jovan krije od njih da se dro-
gira i nada se da }e ga vanzemaljci izbav-
iti iz beznade`nog i besmislenog postojan-
ja na zemlji. Postepenim zahuktavanjem,
kroz slavsku atmosferu i alkohol, kao i
pojavu nenajavljenog gosta, dolazi do
otkrivanja porodi~nih tajni i sukoba. U
filmu igraju Pavle Mensur, Bojan @irovi},
Aleksandra Balmazovi}, Marko Grabe`,
Anita Ognjanovi} i drugi, producent je
Zoran Jankovi}, a reditelj Sini{a Cveti}.

Nadamo se da }ete i ove godine
provesti vreme sa nama na Festivalu, i jo{
jednom se uveriti da je film san, a festival
magija.
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Milo{ Bikovi} i Modrag
Radonji} bili su gosti
na{eg 7. Festivala srp-

skog filma u ^ikagu i tada pred-
stavili svoju producentsku ku}u
“Arhangel Studios“ i filmove,
dru`ili se sa publikom i obe}ali
da ce svakako ponovo do}i. Ove
godine Milo{ Bikovi} je,
na`alost, zbog obaveza na sni-
manjima spre~en da bude gost
Festivala, ali }e filmove iz nji-
hove produkcije predstaviti
Miodrag Radonji}, glumac i pro-
ducent.

Festival }e otvoriti film
“Ju`ni vetar 2 – Ubrzanje”, koji
je po~etkom novembra imao
svoju beogradsku premijeru, i jo{
jednom potvrdio da je posle
prvog filma “Ju`ni vetar“ 2018.
godine i TV serije bilo vredno
nastaviti sa ovom pri~om, koja u

drugom nastavku dobija
neverovatno ubrzanje i predstavl-
ja stare likove, nove zaplete i
svakako donosi uzbudjenje za
publiku.

V i s o k o a d r e n a l i n s k a
zabava, pravljena za bioskop,
koja ne vredja inteligenciju je
retkost u na{oj kinematografiji,
pogotovo sa jasnim dru{tvenim
komentarom koji je tu ispred vas
ako `elite da ga vidite.

“O~ekujem da ce publi-
ka u`ivati i da }emo je iznenadi-
ti podizanjem lestvice kada je u
pitanju akcija, ubrzanje, produkci-
ja i generalno do`ivljaj ovog
filma. @anrovski je on druga~iji,
nije vi{e krimi-drama, nego je
beskrupulozan, ofanzivan akcioni
film, za nas je bio jedna velika i
uspe{na avantura, uradili smo ga
najbolje kako smo u tom trenutku

mogli. Na`alost, ne mogu pris-
ustvovati Festivalu u ^ikagu, jer
sam u velikim obavezama, ali
volim svoj posao, pa me ta
zauzetost i pokre}e. @elim da se
zahvalim ~ika{koj publici, koja
prati filmsku produkciju Srbije,
dolazi na Festival, neguje tu
va`nu tradiciju, {to je veoma
va`no za odr`anje na{eg identite-
ta u rasejanju. To mi je veoma
drago i jedva ~ekam da ponovo
dodjem u ^ikago, nadam se ve}
idu}e godine. I naravno, posebno
hvala osniva~u i organizatorima
Festivala za sve napore koje
ula`ete da Festival odr`i kvalitet“,
ka`e za “Ogledalo” producent i
glumac Milo{ Bikovi}.

O filmu “Ju`ni vetar 2 –
Ubrzanje”, govori i Miodrag
Radonji}, takodje producent i
glumac, koji se raduje ponovnom
susretu sa ovda{njom publikom:

“Mi smo ve} imali tri
festivalska prikazivanja ovog
filma, pa bih voleo da reakcije
publike u ^ikagu budu iste kao i
na tim festivalima – u Puli,
Vrnja~koj Banji i Tuzli, Videla
su ga tri razli~ite publike u tri
razli~ite dr`ave u regionu, ali su
reakcije publike bile gotovo iden-
ti~ne. Skoro na istim mestima i
replikama je publika reagovala,
pa se nadam da }e tako biti i
kada film krene u bioskopsko
prikazivanje. Ovaj film je prava
bioskopska luda vo`nja, prepun
je dinamike, ritma, pa }e ga pub-
lika netremice gledati i, nadam
se, u`ivati.

I ja sam veoma zauzet,
upravo sam zavr{io snimanje
novog filma, u pitanju je komedi-
ja u kojoj igraju bardovi na{eg
glumi{ta – Seka Sabli}, Vesna
Trivali}, Gagi Jovanovi} i mnogi

drugi; bila je to nova, izazovna
uloga za mene, ne{to {to do sada
nisam igrao. Ipak, na{ao sam
malo slobodnog vremena za sus-
ret sa ~ika{kom publikom, kome
se veoma radujem”, ka`e
Radonji}.

Ovogodi{nji Festival
zatvori}e film “Hotel Beograd“,
komedija koja nas istovremeno
zasmejava, uzburkava emocije,
ali i ~ini da shvatimo koliko je
na{a zemlja lepa, da imamo {ta
pokazati i ~ime se podi~iti!
Mudro je producentski tandem
Bikovi} - Radonji} ostvario ideju

o predstavljanju Srbije, pa je ovaj
film mo`da i njena najbolja tur-
isti~ka prezentacija. Istinu gov-
ore}i, zaista je re~ o projektu
dr`avnih razmera koji, realno,
dr`avni bud`et nikada ne bi
mogao da finansira. Po~ev{i od
prelepih kadrova koji gledaocima
na najbolji na~in predstavljaju
na{u zemlju, njene gradove,
prirodu, ali i selo, i {to je
najva`nije ljude i toplinu koju
svaki od njih mo`e iskusiti
odva`i li se da dodje u zemlju
koja za mnoge jo{ predstavlja
egzotiku.

”Ju`ni vetar 2 – Ubrzanje” i ”Hotel Beograd”

ADRENALIN I LEPOTE SRBIJE
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Dugo o~ekivana beograds-
ka premijera filma “Ju`ni
vetar 2: Ubrzanje” red-

itelja Milo{a Avramovi}a odr`ana
je sino} u Kombank dvorani i
ispra}ena je s velikim interesovan-
jem i burnim ovacijama publike.

Publika je sa velikim
ushi}enjem do~ekala gluma~ku
postavu i ekipu filma, a stoje}e
ovacije dobili su Predrag Miki
Manojlovi}, Miodrag Radonji},
Milo{ Bikovi} i reditelj Milo{
Avramovi}.

Premijera je takodje
privukla pa`nju brojnih javnih
li~nosti, a medju prisutnima su
bili i predsednik Skup{tine Ivica
Da~i}, ministarka kulture i
informisanja Maja Gojkovi},
pisac Vanja Buli}, glumica
Andjelka Prpi}, glumac @ika
Todorovi}...

Film “Ju`ni vetar 2:
Ubrzanje“ radjen je po scenariju

Petra Mihajlovi}a i predstavlja
nastavak filma “Ju`ni vetar“
(2018) i istoimene TV serije iz
2020. godine.

Gluma~ku postavu
“Ju`nog vetra 2: Ubrzanje“ ~ine

Milo{ Bikovi}, Miodrag Radonji}
(koji su takodje i producenti
filma), Predrag Miki Manojlovi},
Aleksandar Ber~ek, Jovana
Stojiljkovi}, Anastasija Everal,
Luka Grbi}, i drugi.

Avramovi}ev film pre-
mijeru je do`ivelo na Filmskom
festival u Puli, a u ^ika{kom pre-
mijerom otvori}e 8. Srpski films-
ki festival 3. decembra 2021 u
Pick Wick teatru.

Ovacije za “Ju`ni vetar 2: Ubrzanje“ na beogradskoj premijeri

www.serbianmirror.com

PUBLIKA JE SA VELIKIM USHI]ENJEM
DO^EKALA GLUMA^KU POSTAVU I

EKIPU FILMA ”JU@NI VETAR”
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Na Festivalu srpskog
filma u ^ikagu publika
}e mo}i da vidi i film

“Otac”, Srdana Golubovi}a, tu
emotivnu pri~u o stradanju
porodice i borbi za njeno
o~uvanje. Reditelj Srdan
Golubovi} maestralno je ispri~ao
poetsku pri~u o malom ~oveku i
njegovoj borbi sa sistemom.

Srdan je posle filmova
“Trojka”, “S one strane nemira“,
“Paket aran`man”, “Apsolutnih
sto”, “Klopka i “Krugovi“,
pred publiku i kritiku doneo
odli~no ostvarenje i mnoge
nagrade, uklju~uju}i nagradu
publike na Berlinalu i nagradu
zanajbolji scenario na Festivalu
filma u Vrnja~koj Banji. Kako
sam ka`e, nije se trudio da slika
Srbije u ovom filmu bude
ru`nija, `eleo je da napravi pri~u
duboko utemeljenu na onome {to
je srpsko dru{tvo danas, pa tu
njegov film ne po{tuje zakone
bajke, kao {to nije bajkovit ni
`ivot glavnog junaka i njegove
porodice.

Va{ film “Otac” ima
ameri~kog distributera, mnogi
ovda{nji gledaoci su ga videli,
kada je premijerno prikazan i
na RTS-u, ali `elja da “Otac”
bude i na Festivalu srpskog
filma, i radost publike da u sus-
retu sa vama dotakne senzi-
bilitet i ljudskost, kojom ste
ovu te{ku `ivotnu pri~u
ispri~ali, izuzetno je velika.
Koju ste novu dimenziju ove
pri~e i njenog glavnog junaka
otkrili ili iznova spoznali u sus-
retima sa publikom na
razli~itim meridijanima?

“Jako se radujem zbog
ameri~ke distribucije. Film }e biti
prikazan u najmanje {est
ameri~kih dr`ava, u bioskopima.
Distributer Dekanalog je mala
ku}a, koja se bavi arthouse fil-
movima. Va`no mi je kako }e
film da primi na{a publika u
Americi, ali i publika koja nema
mnogo dodira sa na{om kulturom
i svetom iz koga dolazimo. Uvek
je zanimljivo videti kako na na{e
pri~e reaguju ljudi koji malo o
nama znaju. Ono {to je moje
iskustvo iz ova ~etiri filma, pub-

lika svuda reaguje na film na
sli~an na~in. I u Srbiji i
Australiji i Japanu i Rusiji, ljudi
se smeju i pla~u na istim mesti-
ma. Film je univerzalan, jer je
emocija koju on donosi uvek
sli~na i bliska. Ljudi reaguju na
ljudskost, kao i na nepravdu. Na
lepotu i dobro, kao i na zlo. To
je svuda isto.“

Ova tu`na `ivotna
pri~a je takodje prepoznatljiva
na svim meridijanima, dr`ava i
birokratija protiv ~oveka i nje-
govog bola i patnje su ogledalo
novog sveta. Vi ste svojom
poetikom uspeli da je do~arate
vi{eslojno, ra{~lanjuju}i te
prete{ke slojeve tegoba,
nesre}a, ~emera i tuga, uspeli
ste da je ispri~ate i pogurenim
ledjima, i beskrajno tu`nim
o~ima glavnog junaka, ali i nje-
govom nadom i tim pe{a~enjem
do Beograda, stazom u koju je
utkao svu svoju nesre}u. Je li
to onda i potvrda da individu-
alnost i svaka mala individual-
na borba mogu pokrenuti
stvari, promeniti svet, razre{iti
probleme, nadja~ati aparat svo-
jim dostojanstvom?

“Mislim da je ’Otac’
tipi~no na{a pri~a, koja mo`e da
se dogodi bilo gde. To jeste kri-
tika srpskog dru{tva, ali i ljud-
skih nepravdi koje se de{avaju
svuda. Nismo mi po tome
razli~iti od ostatka sveta.
Ogromne nepravde postoje i u
Americi, Rusiji, ali i u sredjenoj
[vajcarskoj ili [vedskoj. Ja se
bavim individuom, ~ovekom koji
od gubitnika postaje heroj. On
kroz svoje putovanje vra}a svoje
dostojanstvo. On se ne bori pro-

tiv sistema, on
nije borac za
op{tu pravdu.
On nema tu
privilegiju i luk-
suz da, kao mi,
razmi{lja i bori
se za ideale nor-
malnog dru{tva.
On je ~ovek na
margini, koji se
bori da pre`ivi. I
u toj borbi da
vrati svoju decu
i da ponovo
okupi svoju
porodicu, on se
bori za ljubav. A
ona je univerzal-
na i jedina borbe
vredna. On

nema {ta da izgubi, zato se i
menja i od poni`enog ~oveka
postaje junak. Junak na{eg vre-
mena. Obi~ni ~ovek koji se bori
protiv vetrenja~a. I na kraju ih
zaustavi i promeni njihov smer.“

Pri~a glavnog junaka je
trajala doskora, Djordju
Joksimovi}u su nedavno presu-
dom vra}ene maloletne k}erke,
ali se problema sa birokratijom
i dalje nastavajaju. Ipak, svi se
nadaju ponovnom normalnom
`ivotu dece sa ocem, svesni da
`ivimo u nenormalnom dru{tvu,
pa ako ho}emo, na svim meridi-
janima su u prvi plan izbile
nenormalnosti. Ho}e li tag lobal-
izacija sasvim njenim negativn-
im uticajima ugu{iti individual-
nost, obesmisliti borbu, izbrisati
razli~itosti?

“Individualnost kao

osnova ideologije kapitalizma je
i uni{tila ljudskost i humanost.
Uni{tila je ideju solidarnosti,
empatije i pomaganja. Od malih
nogu danas se deca u~e da budu
takmi~ari, da grizu, da budu bolji
od drugih. I kako onda mo`emo

da o~ekujemo da jednog dana
imaju empatiju i saose}anje za
druge ljude. Taj sportski duh je
uni{tio ljudskost. Uspeh je ispred
humanosti, individualizam ispred
solidarnosti. Zbog toga i ne vidi-
mo kada neko pati, ili se trudi-
mo da ne vidimo. @urimo, idemo
ka tom svom uspehu. Nemamo
vremena da se osvrnemo i
pomognemo. Svako je sam sa
svojom mukom i borbom. Tako
je i Nikola, junak mog filma.
Sam je, ali neki ljudi mu i
poma`u. A neki i odma`u. Ti
koji mu poma`u nam donose
nadu. Nadu da ljudskost i soli-
darnost jo{ postoje.”

Koliko su festivali
pomogli va{im filmovima,
koliko su mi{ljenja publike i
kritike uspevala da filmove pri-
bli`e gledaocima, eventualno ih
vrate u bioskope (ne ra~unaju}i
okrutne uslove pandemije) i
kako gledate na susret ~ika{ke
publike sa va{im filmom
“Otac”. I koliko nagrade zna~e,
daju vetar u ledja, potvrdjuju
kvalitet?

“Festivali puno zna~e,
posebno veliki festivali. Kan,
Berlin, Venecija. Mi koji dolazi-
mo iz manjih zemalja bez festi-
vala ne mo`emo da imamo prist-
up medjunarodnoj publici. I
nagrade zna~e, one su dokaz da
to {to radimo ima smisla. Ali i
preporuka za finansiranje nared-
nih filmova. Tako da ko vam
ka`e da mu nagrade nisu va`ne-
la`e. {to se ti~e povratka publike
u bioskope, ne}e to biti tako
lako. Mislim u dugoro~nom smis-

lu. Bi}e velikih uspeha, kao {to
je kod nas film ’Toma’, ali to ne
zna~i da se publika vratila.
’Toma’ je pozitivni incident.
Ljudi su se za ovih godinu i po
dana navikli da gledaju filmove i
serije kod ku}e, bi}e dosta te{ko

da se distribucija vrati na nivo na
kome je bila pre pandemije. A
{to se ti~e ~ika{ke premijere,
jako se radujem. I verujem da }e
publici da se svidi, film je te`ak,
tra`i emocionalno anga`ovanje
gledalaca. Ali i daje, ~ini mi se,
emocionalno zadovoljenje i nadu
da mo`emo da promenimo ovaj
na{ svet. Zanimljivo je {to je
film koji je te`ak, imao odli~an
prijem kod publike {irom sveta. I
osvojio je jako puno nagrada
publike na festivalima {irom
sveta.“

Profesor ste na
Fakultetu dramskih umetnosti,
va{a supruga je takodje preda-
va~ i producent, potpuno ste
posve}eni filmu, obrazovanju
mladih ljudi u tom svetu, pro-
dukciji dobrih filmova u jed-
nom poreme}enom, vi{eslojno
o{te}enom dru{tvu i sistemu
kakva je na{a zemlja. Koliko to
jeste nemogu}a misija, ili i za
vas taj zra~ak nade da se stvari
mogu menjati, malim mi{ijim
koracima, ali ipak menjati
nabolje?

“Nije nemogu}a misija.
Obrazovanje je najva`nije. Ono
je na{e jedino svetlo na kraju
tunela. Imam utisak da je na{ celi
pad i krenuo kada je po~elo da se
uru{ava obrazovanje. Nijedna
vlast kod nas nije shvatila zna~aj
obrazovanja. To se samo sur-
vavalo, od privatnih fakulteta do
la`nih diploma. Zato je po mom
mi{ljenju, posao profesora na
fakultetu jedna vrsta misije.
Divno mi je sa studentima i
medju njima ima puno pametnih
i talentovanih. A mi im, svi
zajedno, ne pru`amo dovoljno.
Mislim da je njihova radoznalost
ve}a od onoga {to na{a sredina
mo`e da im pru`i. Ali, to je
ne{to {to moramo da menjamo.
Makar li~nim zalaganjem i
primerom.“

Na ~emu trenutno
radite, {ta }e uskoro ponovo
iza}i iz va{eg opusa, zajedno sa
izuzetnim glumcima, kostimo-
grafima i drugim saradnicima
sa kojima pravite odli~ne i
va`ne filmove?

“Da, stalno radim sa
istim ljudima. Volim da sam
okru`en ljudima kojima beskra-
jno verujem. To je pravo zado-
voljstvo i privilegija. Za sada,
samo pi{em ne{to novo. Jo{ uvek
je daleko od ne~ega o ~emu bih
ozbiljno mogao da govorim.”

Srdan Golubovi}, reditelj filma “Otac”

MILA FILIPOVI]

Odstalnog 
saradnika

U POTRAZI ZA NADOM

Srdan Golubovi}

Goran Bogdan i Srdan Golubovi}
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Razgovarala: Mila Filipovi}

Film “Bo`iji ~ovek“ (“Man of
God“ u originalnom naslovu)
nakon premijera u Moskvi,

Na Svetoj Gori i u Srbiji do`ive}e
i svoju ameri~ku premijeru na
Festivalu srpskog filma u ^ikagu.
Pri~a o savremenom svecu, Svetom
Nektariju Eginskom, osvojila je srca
publike i kritike na mnogim meridi-
janima, jer je univerzalna pri~a o
dobru i zlu, o nadi u spasenje i
pra{tanju koje vodi do slobode.

Jelena Popovi}, rediteljka
i scenaristkinja filma, ovom pri~om
se bavila skoro sedam godina, tra-
gaju}i za detaljima iz `ivota savre-
menog sveca, koji nam je svojim
primerom pokazao da je ljudskost
ipak najve}a vrlina i da mo`e pobe-
diti zlo, sumnju i beznadje.
Razgovarali smo dok je bila u miru
i ti{ini Manastira Ostrog, nakon
premijere filma u Nik{i}u, tragaju}i
za novom inspiracijom i
nadahnu}em.

Od 14. oktobra, kada je
premijerno prikazan u Beogradu,
u prisustvu Njegove svetosti patri-
jarha Porfirija i sve{tenstva, va{
film izaziva sve ve}u pa`nju i
publike, i kritike, i svih onih koji-
ma ste velikog sveca uspeli da
prika`ete u svoj njegovoj vrednos-
ti, veli~ini i ljudskosti. Da li su vas
iznenadile ovakve reakcije i koliko
je to potvrda da ste uradili dobar
posao?

“Mnogo mi je drago da je
u Srbiji film primljen ovako dobro,
jer to je moj narod, i za mene nji-
hovo mi{ljenje mnogo zna~i.
Svetska premijera filma bila je u
aprilu na Festivalu filma u Moskvi,
na kome je film dobio nagradu
publike. Sveti Nektarije je bio
~ovek naroda, zato sam htela da ga
pribli`im du{i i srcima ljudi, a ljudi
su, bez obzira na veroispovest i
ubedjenja, zavoleli ovaj film i pri~u.
U Gr~koj je radjena i velika medi-
jska kampanja za film, a evo, film
obara i va`ne rekorde po gledanos-
ti. Gledaju ga mladi ljudi, neki i po
nekoliko puta. U Srbiji je film
takodje dobio vrlo pozitivne kritike,
a i na{ narod je na{ao sponu sa
ovim svecem. Premijera u Nik{i}u
je bila krajem oktobra.”

Za vas je najva`nija pre-
mijera filma bila na Svetoj Gori,
pred 150 monaha, posle koje ste,
savladav{i tremu i i{~ekivanje,
spoznali pe~at koji ste radom na
ovom filmu ostavili. [ta je za vas
li~no bilo najte`e u ovom kom-

pleksnom procesu rada na filmu,
pisanja scenarija, snimanja, pro-
dukcije...? Koliko su vam razgov-
ori sa svecem, va{i duboki
unutra{nji kontakti sa njim
pomogli u procesu, u borbi sa
sumnjama, preispitivanjima?

“Ja sam zavr{ila va`nu
{kolu glume Playhouse West, koja je
ogranak Actors Studio, radili smo po
metodi Stanislavskog, i iz te {kole je
iza{lo mnogo dobrih glumaca. Mi
smo detaljno prou~avali ljudske
karaktere i psihologiju ~oveka rade}i
na pozori{nim karakterima, pa je to
meni i pomoglo u radu na ovom
filmu, u kome sam tragala za
su{tinom i istinom. Ovo je pri~a sa
kojom mnogi ljudi mogu da se pois-
tovete, ovo je film koji doti~e ljud-
sku du{u, jer se gledalac poistove}uje
sa karakterom, koji je mnogo patio i
stradao pravde radi. Ovo je uni-
verzalna pri~a o dobru i zlu.”

Pri~a o `ivotu Svetog
Nektarija Eginskog, koji je svetac
savremenog doba, jeste i pri~a o
obi~nom, proganjanom ~oveku,
stradalniku, i o njegovom `ivotu u
tim stradanjima, odr`anju vere i
ideala slobode, za vas ima i li~nu
duboku va`nost. Koliko su ti slo-
jevi koje ste dugim istra`ivanjima
otkrivali i dotakli u isto vreme,
otkrivali i slojeve va{e du{e, va{u
borbu, va{e li~no stradanje i
preispitivanje?

“Ni ja nisam znala mnogo
o Svetom Nektariju. Od 2000. godine
idem redovno u crkvu, ~itala sam
`itija svetaca, i to posmatram kao moj
korak da se pribli`im ljubavi i slobo-
di du{e, koju svetitelji kroz veliku
borbu i odricanja podsti~u.

Godine 2011. nisam
mogla da odem na sahranu svoga
oca, pa kada sam oti{la na
godi{njicu njegove smrti svratila
sam i u manastir Rakovica i tu sam

videla knjigu o Svetom Nektariju,
kupila je i u avionu do Los
Andjelesa skoro je celu pro~itala.
Vera igra veoma va`nu ulogu u
mom `ivotu, pa sam se i ja pois-
tovetila sa pri~om da je vera jedina
odbrana, daje ti nadahnu}e i vodi te
napred. Tada sam u Americi `ivela
ve} 12 godina, bavila se glumom,

uradila ’L.A Superheroes’,
niskobud`etni film, {to je bilo
odli~no iskustvo za mene. Bilo je
jo{ napisanih scenarija, pre nego {to
sam odlu~ila da radim ovaj film.
Polako sam razradjivala temu, ~itala
mnogo o njegovom `ivotu, jer on je
svetac na{eg vremena, preminuo je
1920. godine, imala sam i njegovu
korespondenciju. Su{tinski, shvatila
sam da treba da napravim film koji
pokazuje da `elja za vla{}u uni{tava
~ovekovu du{u, to je veliko zlo i
pravi mnogo problema ~ove~anstvu,
a da je jedini put ka slobodi da
pobedimo sami sebe i sa takvom
verom odaberemo put pra{tanja i
ljubavi, jedini put koji vodi do mira
u du{i i mira oko nas. Od 2012.
godine sam se bavila ovom temom,
univerzalnom pri~om o podeljenosti,
mr`njom koja vlada medju ljudima,
a film donosi neku vrstu osve`enja,
nadu i snagu.“

Film je radjen u
ameri~ko-gr~koj produkciji, va{
suprug je producent, u filmu, nije
nebitno, igra i Miki Rurk, koji je

saradnju sa vama opisao
najboljim mogu}im re~ima, bez
mnogo pri~e! Srpkinja ste koja je
`ivela i u Americi i u Gr~koj. Jesu
li sve te okolnosti pomogle projek-
tu i njegovoj realizaciji, koliko ste
tragaju}i za su{tinom borbe ovog
sveca u{li u borbu sa samom
sobom, i nama pokazuju}i kakvu

borbu moramo voditi i iz nje
izlaziti kao pobednici? Verujete i
da ste uspeli u nameri da poruka
da slobodu osvajamo pra{tanjem
dopre i do onih koji su{tinski nisu
spoznali {ta je opro{taj?

“Od po~etka sam imala
ose}aj da ovaj film treba da bude
uradjen na engleskom jeziku, bio je
to moj dubinski ose}aj da }e dota}i
ljude {irom sveta, i da }e ga mnogo
ljudi videti, i sebe prona}i u likovi-
ma, situacijama, okru`enju. Godine
2016., kada smo se, zbog
porodi~nih razloga, preselili u
Gr~ku, poverovala sam da sam ja tu
da bih napravila film o Svetom
Nektariju. Vrata su se otvarala,
Thanassis Christopoulos, najpoz-
natiji gr~ki producent, pristao je da
odmah bude deo projekta, a njego-
va firma je glavni producent za
Gr~ku. Imala sam izuzetne sarad-
nike, od genijalnog direktora
fotografije, a to je Panagiotis
Vasilakis, do sjajnih glumaca, kos-
timografa… Svi smo shvatili da
vidimo stvari iz istog ugla, pa smo
razradjivali svaku scenu i na~in na
koji `elimo da je uradimo, do
najsitnijih detalja. Ja nisam `elela
da poka`em delo o odredjenom
istorijskom periodu, ve} smo
odabrali aspekt univerzalne pri~e,
koju mnogi ljudi mogu da prepoz-
naju. Zbog toga je publika fokusir-
ana na karakter, slu`ili smo se
razli~itim tehnikama, kako bismo
najubedljivije ispri~ali pri~u.

I Miki Rurk je tako
izabran, ja sam njega imala u glavi
za tu malu, ali veoma zna~ajnu
ulogu, on je pro~itao scenario, pois-
tovetio se sa karakterom, i koliko
god daje kontroverzan on ima veru,
bori se sa samim sobom, poku{ava
da dodje do svog mira i svoje
istine. On se moli tri puta dnevno,
tvrde}i da mo`da ne bi ni bio `iv
danas, da se nije okrenuo religiji.
On je beskrajno po`rtvovan i
veoma duboko zalazi u svoju du{u,
da bi predstavio svoj rasko{an tale-
nat u najboljem smislu.”

Film je dobio nagradu
publike na presti`nom
Moskovskom festivalu filma, a sig-
urna sam da ga ~ekaju jo{ mnoga
priznanja. [ta o~ekujete od susre-
ta sa ~ika{kom publikom, svojim
sunarodnicima, ovda{njim sve{ten-
stvom, filmskim stvaraocima?

“Ja sam najdu`e `ivela u
Americi, moji koreni su u Srbiji, ali
sam i Amerikanka, pa sam vrlo
uzbudjena zbog susreta sa publikom
u ^ikagu. 

Jelena Popovi}, rediteljka i scenaristkinja filma “Bo`iji ~ovek”

PRA[TANJEM DO SLOBODE

Scenaristkinja i rediteljka Jelena Popovi}

“Ovaj film nije propaganda religije, ve} film koji
govori o istini, pa ga prihvataju hri{}ani bez obzira
na denominaciju, ali i ljudi koji nisu religiozni, jer
se i Sveti Nektarije borio protiv zla i nepravde.“
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U divnom ambijentu Gaslight Cluba, sve~ano smo
obele`ili veliki jubilej, 20 godina rada našeg lista
”Ogledalo”.

Veliki je uspeh imati tako iskren odnos i medjusobno
poverenje izmedju nas koji stvaramo ovaj list i naših ~itala-
ca, prijatelja ”Ogledala” svih 20 godina.

Zato su sa nama i podelili ovu radost naši dragi
dugogodišnji prijatelji, na ~emu smo im iskreno i od srca
zahvalni.

Na samom po~etku, o radu ”Ogledala” svih ovih godina,
govorila je naša ugledna novinarka Mila Filipovi}.

@elim ovom prilikom da se iskreno zahvalim ne samo Mili
Filipovi}, nego i svim u~esnicima divnog kulturno-umetni~kog
programa, a to su: Milan Popovi}, glumac Srpskog pozorišta
”Mira Srem~evi}”, maestro na klarinetu i saksofonu Vladimir
Dini}, operska diva Sladjana Sari}, Bane i Saša Djordjevi},
klavir i klavijature, Miloš Djordjevi}, kao i gost iz Niša Miki
Djordjevi} i šarmantna Hristina Ilievska.

Veliko hvala dugujemo i našoj slikarki Gordani
Nenadovi} koja je i ovaj put poklonila divnu sliku našoj
redakciji.

Sponzori naše proslave bili su COMPASS ARENA i
GASLIGHT Club, vlasnicima Roju Dobrašinovi}u i Reju
Ranku Dabi`ljevi}u se puno zahvaljujemo.

Takodje ovom prilikom `elim da zahvalim svim gostima
koji su svojim donacijama i prisustvom podr`ali rad i uveli~ali
slavlje za nas velikog jubileja, 20 godina našeg SRPSKOG
OGLEDALA.

”OGLEDALO“ PROSLAVILO VELIKI JUBILEJ
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NOVI AMBASADOR, SVOJIM RE^IMA

Priredio: Marko Prelevi}

V
est da je ameri~ki
predsednik D`o
Bajden nominovao
ameri~kog diplo-
matu, ina~e svog

bliskog prijatelja i saradnika
Kristofera Hila za novog
ambasadora Sjedinjenih
Ameri~kih Dr`ava u Srbiji ras-
plamsala je debatu o novoj ulozi
Va{ingtona na Balkanu.
Nekada{nji specijalni izaslanik za
Kosovo imao je jednu od klju~nih
rola u de{avanjima na ovim pros-
torima devedesetih, a u Beograd
dolazi – iz penzije, {to je jo{
jedna poruka.

U oktobru 2014,
povodom odlaska u mirovinu,
Kristofer Hil je objavio autobi-
ografiju “Outpost: A Diplomat at
Work“, koja i po~inje u Beogradu
– otac mu je radio u ambasadi,
prve slike u knjizi su zimskog
Beograda i Internacionalne {kole
iz januara 1961, kada je
Jugoslavija podr`avala ubijenog
Patrisa Lumumbu, a grad bio
ispisan grafitima protiv CIA – pa
na neki na~in sada zatvara pun
krug svoje karijere.

Nedeljnik je zavirio u
njegovu autobiografiju, iz koje se,
mnogo vi{e nego u analizama {to
su se ovih dana pojavljivale, mo`e
videti kakav je Kristofer Hil i
kakav bi njegov zadatak mogao
da bude u ovom veku.

O tome, recimo, svedo~i
naslov jednog poglavlja –
“Kosovo: Gde je sve po~elo i gde
}e se sve zavr{iti“...

Jul 1978, drugi 
dolazak u Beograd
“Danas u Avganistanu,

sutra u va{em stanu“

Imao sam savr{enu sliku
kako jedan zvani~nik diplomatske
slu`be treba da izgleda kada sam
stigao u Beograd, u Jugoslaviju,
tog jula 1978, na svoj prvi zadatak.
Sreo sam se sa na{im
ambasadorom, Lorensom
Iglbergerom, ubrzo po{to sam sti-
gao u ameri~ku ambasadu u
Beogradu. Bio sam “pomo}nik
ata{ea za trgovinu“, {to je skroman
polo`aj prikladan za 25-godi{njaka
na juniorskoj poziciji, nekoliko ste-
peni ispod “ubrzanih“ politi~kih i
ekonomskih oficira.

Kada se pojavila {ansa da

idem u Beograd, potrudio sam se
da ubedim svoje pretpostavljene da
sam prava osoba za to. Na kraju
krajeva, bio sam u tom gradu kada
mi je bilo osam godina. Verovatno
vi{e uprkos mojim lobisti~kim
naporima nego zbog njih, dobio
sam razme{taj, i nakon {est meseci
u~enja srpskohrvatskog, u{ao sam u
maleni dvosobni stan iza ambasade.

Narednog jutra, Iglberger
me je poseo na kau~ i po~eo da mi
pri~a. Objasnio mi je {ta `eli da
postigne u Jugoslaviji u sutonu
`ivota Josipa Broza Tita: da stvori
“mre`u odnosa“ sa Jugoslavijom
kako bi ta zemlja krenula u dru-
gom smeru. Stigao je u Jugoslaviju
prvi put 1963. i bio poznat kao
“Lorens od Makedonije“ zbog

pomo}i posle zemljotresa koji je
razorio Skoplje u avgustu te
godine.

Tito, jedan od poslednjih
pre`ivelih lidera iz Drugog svet-
skog rata, vodio je Jugoslaviju na
tankom konopcu izmedju Istoka i
Zapada. Razboleo se u januaru
1980. a vesti o njegovom zdravlju
mogle su se pro~itati svakog dana
u jednom }o{ku svih dnevnih god-
ina. Bila je nedelja uve~e, 4. maja
1980. i iznosio sam ne{to iz auto-

mobila nakon posete Kosovu i
Makedoniji, kada sam video kako
se pale svetla na vi{im spratovima
ambasade. Znao sam {ta to zna~i.
Tito je preminuo.

Usledi}e pitanje
budu}nosti Jugoslavije. Sovjetski
Savez je pokazivao svoje slabosti,
ali tek {est meseci od po~etka
invazije na Avganistan, delovali su
kao da mogu jo{. (Jugosloveni su
pri~ali vic o potencijalnoj sovjet-
skoj intervenciji: “Danas u
Avganistanu, sutra u va{em
stanu.“)

Da li bi novo rukovodst-
vo moglo da vrati Jugoslaviju u
Isto~ni blok, odakle ih je izbacio
Staljin? Ili bi narodi Jugoslavije –
Slovenci, Hrvati, Srbi – mogli da

odlu~e da krenu svojim putem? Ta
opasna opcija delovala je manje
verovatno 1980, mada smo u
ambasadi dosta vremena poklanjali
nesuglasicama izmedju severnih
republika Slovenije i Hrvatske i
onih na jugu, uklju~uju}i autonom-
nu oblast Kosovo.

Mesec dana posle Titove
smrti, i predsednik Karter je stigao
u Beograd da izrazi solidarnost sa
dr`avom u `alosti. Bio je zabrinut
da bi Jugoslavija mogla da postane

naredna `rtva Sovjetskog Saveza.
U medjuvremenu, narodi
Jugoslavije su o{trili svoja se~iva i
peli se na tavan da dohvate staro
oru`je koje }e koristiti jedni protiv
drugih. Dok smo mi brinuli o
Sovjetima, oni su znali odakle }e
do}i katastrofa.

Raspad Jugoslavije i 
po~etak rata
Sukob nacionalizama

U septembru 1994, novi
pomo}nik dr`avnog sekretara za
Evropu, Ri~ard Holbruk, hteo je da
se sastane sa mnom. Nikada ga pre
toga nisam sreo. Mislio sam da
mora da to ima veze sa Balkanom.
Bio sam u pravu. Rat na Balkanu

ugro`avao je i transatlantske
odnose. Raspad Jugoslavije bio je
poslednja posthladnoratovska kriza
sa kojom je morala da se bori nova
Klintonova administracija.

No kompleksnost cele
stvari (raspad Jugoslavije) nadilazi-
la je strpljenje ~ak i upu}enih ljudi.
S jedne strane su bili interesi sev-
ernih republika, Slovenije i
Hrvatske, da izadju iz zajedni~ke
dr`ave sa republikama koje su
spre~avale njihov razvoj. Ta volja

je izgledala fer, posebno {to je bila
konzistentna sa dugogodi{njim
ameri~kim simpatijama prema
samoopredeljenju. No izmena med-
junarodnih granica nije bila ne{to
na {ta se u Evropi, pa ni u SAD,
gledalo s blagonaklono{}u.
Hrvatski i slovena~ki nacionalisti
smatrali su da je Jugoslavija zavera
velikosrpske hegemonije, premda
su razlozi njenog nastanka bili
mnogo dublji.

A ako slu{ate srpske
nacionaliste, oni su imali drugi nar-
ativ: da je Jugoslavija zavera kako
bi se velika srpska nacija svela na
tek jednog od osam igra~a, sa pet
drugih republika i dve autonomne
pokrajine, i kako Srbi ne bi imali
svoje suvereno mesto u Evropi.
Ovaj kasniji narativ u Srbiji je bio
cini~no i besramno eksploatisan od
Slobodana Milo{evi}a, i u sade-
jstvu sa hrvatskim i slovena~kim
nacionalizmom je presudio
Jugoslaviji.

No raskid nikad nije lak,
a po{to interne politi~ke mape
Jugoslavije nisu bile u skladu sa
internim etni~kim mapama, rat,
fenomen dobro poznat na Balkanu,
bio je stalna pretnja. Kada su zeml-
je Evropske unije priznale Bosnu i
ohrabrile Sarajevo da sprovede ref-
erendum, nadali su se da }e med-
junarodno priznanje okon~ati prob-
leme. Umesto toga, Srbi su
nao{trili svoje vilju{ke.

Mnogi Srbi vekovima su
`iveli u Hrvatskoj i Bosni. Kada su
se ove dve republike otcepile,
Srbija je po`elela par~e i jedne i
druge zemlje.

Otkako sam bio u
Jugoslaviji sa Iglbergerom, stvari
su u toj zemlji po{le po zlu.
Relativno mala zemlja bila je sim-
bol i na Istoku i na Zapadu.
Oduprla se Staljinu, ali se nikada
nije integrisala u Zapad. Bila je
lider takozvanog Tre}eg sveta i
klju~ni igra~ u dijalogu Severa i
Juga.

Izlazak Slovenije bio je
relativno bezbolan, ali ~injenica da
je veliki procenat Srba `iveo u
Hrvatskoj i Bosni zna~io je da su
deklaracije o nezavisnosti ovih
dveju dr`ava prili~no te{ke.

Birokratski, u Stejt
departmentu je Balkan i dalje bio
neka vrsta zaba~ene mo~vare.
Pitanja su se re{avala u takoz-
vanom ju`nom krilu Kancelarije za
isto~noevropska i jugoslovenska
pitanja, na spratu ispod pomo}nika
sekretara. Kancelarije koje su se

KRISTOFER HIL, SRBIJA I KOSOVO
Gde je sve po~elo, gde }e se sve zavr{iti

Razgovori s Milo{evi}em nikada nisu bili linearni. Bilo je tu istorijskih
diskusija o otomanskoj okupaciji Balkana, Drugom svetskom ratu, a
potom o Njujorku, gde je radio kao bankar. Milo{evi} bi potom pri~ao o
svojim (uvek grandioznim) planovima za jugoslovensku privredu, potom
se vratio na Njujork, i tako ukrug. Sve vreme je, ipak, poku{avao da
poka`e koliko se razlikuje od bosanskih Srba, i u jednom trenutku ih je
nazvao “shit“
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bavile evropskom “arhitekturom“,
uklju~uju}i NATO, OEBS i EU,
bile su mnogo bli`e kancelariji
pomo}nika sekretara.

Holbruk mi je ponudio da
budem direktor za Balkan u novoj
kancelariji koju je formirao:
Odeljenju za pitanja jugoisto~ne i
centralne Evrope. Pre toga, balkan-
ska jedinica u Odeljenju za
isto~noevropska i jugoslovenska
pitanja bila je prili~no demoral-
isana. Nekoliko ih je podnelo
ostavke u znak protesta {to
Amerika ne radi ni{ta. Slali su i
pisma dr`avnom sekretaru Vorenu
Kristoferu.

Prvi zadatak bio mi je da
pratim Holbruka na zasedanju
Generalne skup{tine Ujedinjenih
nacija, i da probam da ubedim
Bosance i druge da im ukidanje
embarga na isporuku oru`ja ne}e
previ{e pomo}i, ve} da }e samo
ohrabriti Srbe.

Trebalo je pokazati
Bosancima, po~ev{i od predsednika
Alije Izetbegovi}a, da smo ozbiljni
u nameri da nadjemo re{enje za
krizu koja je trajala ve} dve admin-
istracije, koja je dovela do hiljade
civilnih `rtava i do kr{enja ljudskih
prava kakva nisu vidjena na tlu
Evrope posle Drugog svetskog rata. 

Bila je nedelja u podne
kada sam na aerodromu Lagvardija
sa Holbrukom sa~ekao
Izetbegovi}a.

“Gospodine predsedni~e,
dobro do{li u Ameriku“, rekao je
Holbruk i predstavio me. “Sve {to
`elite da ka`ete meni, mo`ete da
ka`ete Krisu.“

Ministar spoljnih poslova
Bosne, veoma medijski pismeni
ameri~ki dr`avljanin Muhamed
{a}irbej, ironi~no mi je rekao:

“^estitam. Bosna je
groblje diplomata.“

Srebrenica, Markale, 
Kontakt grupa
“Naplata za sve srpske

brutalnosti“

Bio je 19. avgust 1995, i
nakon nekoliko meseci zajedni~ke
ameri~ke i evropske diplomatije,
odvijala se poslednja faza plana da
se ~etiri strane – Srbi, bosanski
Srbi, Bo{njaci i Hrvati – okupe oko
mirovnog plana koji je Kontakt
grupa napravila vi{e od godinu
dana ranije.

Tog leta nasilje je eskali-
ralo. Po~elo je u prole}e, sa
uspe{nom takti~kom saradnjom
bosanskih Hrvata i bosanskih
Muslimana u dolini Livna (sve to
omogu}io je ambasador ~ak
Redman, koji je pomirio dve strane
i ustanovio “Federaciju“). Nastavilo
se brutalnim srpskim odgovorom,
koji je kulminirao u osvajanju mus-

limanske enklave Srebrenice u julu.
To je dovelo do ubistva mnogih
mu{karaca u {umama izmedju
Srebrenice i bosanskih linija nado-
mak Tuzle.

Na kraju, hrvatska
operacija Oluja, brza i odlu~na
vojna akcija protiv srpske enklave
Krajina, u kojoj su vekovima `iveli
Srbi, a koja je po~ela 1. avgusta,
dovela je do dugih kolona srpskih
izbeglica koje napu{taju Krajinu
poslednji put, ali ne pre nego {to
su zapalili sopstvene ku}e kako se
u njih ne bi uselili Hrvati. Koliko
god je bilo zlo~ina tada, mapa
Bosne, koju su dotad 70 ili 80
odsto dr`ali Srbi, po~ela je da li~i
na ono {to je Kontakt grupa zamis-
lila u leto 1995, sa odnosom 51:49
u korist Bo{njaka i Hrvata.

Mi koji smo radili tih
godina u Bosni bili smo zadovoljni
bo{nja~kim i hrvatskim napretkom.
Bila je to naplata za sve srpske
brutalnosti u prethodne tri godine.
Bo{njaci su po~eli da uspevaju na
bojnom polju zbog saradnje sa
Hrvatima i boljeg snabdevanja
oru`jem uprkos embargu
Ujedinjenih nacija. Ali sa svakim
uspehom, bili su sve manje zain-
teresovani za kohabitaciju sa

Srbima u potencijalnoj federalnoj
dr`avi.

Pedeset jedan odsto
izgledalo je nedosti`no svega neko-
liko meseci ranije, ali sada je delo-
valo preskromno. I Milo{evi} je
gubio interesovanje za borbu.
Ameri~ki interesi bili su dvojaki: 1)
za{tita ljudskih prava i okon~anje
konflikta pomo}u politi~kog dogov-
ora prihvatljivog svim snagama na
terenu; 2) spre~avanje dalje koroz-
ije transatlantskog partnerstva.

Zbog toga je bila
neophodna saradnja sa
Evropljanima, ali snage Ujedinjenih
nacija (UNPROFOR) koje su
obezbedili mahom Evropljani bile
su na udaru jer nisu uspevale da
za{tite civile u Bosni od napada
koje su mahom izazivali bosanski

Srbi.
Nisu svi plavi {lemovi

bili toliko pasivni. Komandant ser
Majkl Rouz, Britanac, nije bio dete
cve}a. Ispri~ao mi je incident kada
su Srbi napali jednu dansku
jedinicu nadomak Sarajeva
po~etkom 1995. Danski komandant
je izvestio Rouza da su uzvratili na
vatru sa okruglo 72 tenkovske
granate.

“Za{to sa 72?“, upitao je
Rouz.

“Toliko smo imali.“
Neuspeh snaga UN koje

su predvodili Britanci, a ~inili ih
mahom Evropljani, ~esto se
obja{njavao u krugovima
teoreti~ara zavera istorijom: odnosi
u Drugom svetskom ratu izmedju
Srba i Britanaca, a posebno izmed-
ju Srba i Francuza, ~iji su se
komandanti se}ali rata, zna~ili su
da su ovi potonji bili vrlo
sau~esni~ki nastrojeni prema
Srbima. U isto vreme, Nemci su
posmatrani kao “prohrvatski“.

Masovnom ubistvu musli-
manskih mu{karaca u Srebrenici,
sve sa masovnim grobnicama
kakve nisu vidjene u Evropi posle
Drugog svetskog rata, prethodio je
snimljeni sastanak komandanta

bosanskih Srba Ratka Mladi}a sa
slabo naoru`anom holandskom
jedinicom Ujedinjenih nacija, koja
nije uspela da spre~i ono {to }e se
dogoditi u Srebrenici.

A onda je usledio drugi
masakr na pijaci Markale. Odmah
potom bilo je jasno da }e Amerika
uzvratiti. Ameri~ki avioni su
uzleteli iz baze u Italiji i udarili na
srpske mete sa dotad nevidjenom
snagom. Mirotvorci UN pod vod-
jstvom generala Ruperta Smita,
povukli su se na defanzivne pozici-
je, kako ih Srbi ne bi, kao ranije,
koristili kao `ivi {tit.

Holbruk i ja smo shvatili
da je upravo to bilo najbolje vreme
za misiju u Beogradu, dok NATO
snage udaraju na mete bosanskih
Srba.

Tokom prvog susreta sa

Milo{evi}em, prethodne jeseni, na
njegovu upadicu da Amerika ne
mo`e da produ`ava sankcije
Jugoslaviji u beskona~nost, uzvratio
sam mu “Pogledajte Kubu“, pomis-
liv{i da je napokon nadjeno oprav-
danje za kubanski embargo. Taj
komentar nije bio dobro primljen,
ali je Milo{evi} delovao kao neko
ko ima debelu ko`u.

Slobodan Milo{evi} toplo
je do~ekao na{u delegaciju u svo-
jim ukra{enim prima}im odajama.
Pored njega je stajao spoljnopoli-
ti~ki savetnik Bojan Bugar~i}, koji
je savr{eno govorio engleski.
Milo{evi} nas je uputio ka debelim
foteljama postavljenim ukrug.
Odmah se pojavio i konobar,
ponudiv{i nam kiselu vodu ili neke
vo}ne sokove sa Balkana.

“Mogu li da uzmem dve
vode?“, upitao je Holbruk, `edan
posle puta iz Pariza.

“Ambasadore Holbruk,
molim vas da uzmete tri“, odgovo-
rio mu je Milo{evi}.

Milo{evi} nam je prvo
izrazio sau~e{}e zbog pogibije
na{eg saradnika Boba Frejzera u
saobra}ajnoj nesre}i u Bosni.
Govorio je o njemu biranim
re~ima, mada sam znao da mu Bob

ne bi uzvratio, jer je Milo{evi}a
direktno krivio za ru{enje
Jugoslavije i uni{tenje njenih naro-
da.

Delovalo je da je spreman
da se nagodi. Nije mrdnuo prstom
za snage bosanskih Srba tokom nji-
hovih poraza na prole}e i leto, i
sada je `eleo da sprovede plan
Kontakt grupe o podeli Bosne na
dva entiteta, {to bi zna~ilo da Srbi
dobijaju mnogo manje nego {to su
`eleli. Nismo brinuli da li bi
Milo{evi} mogao da ubedi
bosanske Srbe, ve} da li }e mo}i
da bude njihov predstavnik. Odnosi
srpskih nacionalista u Bosni i
biv{ih komunisti~kih politi~ara kao
{to je Milo{evi} bili su mnogo
kompleksniji nego {to bi bilo ko na
Zapadu mogao da razume.
Milo{evi} nije bio ni~iji favorit

medju Srbima. Nacionalisti su sma-
trali da je biv{i komunista, biv{i
komunisti da je nacionalista. Od
nas je pak `eleo po{tovanje, i bio
je spreman da plati za njega dogov-
orom o Bosni.

Iako je ceo svet pri~ao o
napadima NATO-a na srpske pozi-
cije, u ovom delu razgovora
Milo{evi} to nije ni pomenuo.
Odmah je prebacio temu razgovora
na pregovore:

“Naporno sam radio“,
rekao je, i iz plavog sakoa izvukao
par~e papira. Njegov sadr`aj bio je
~udesan. Milo{evi} je postigao
dogovor sa vodjstvom bosanskih
Srba, i to pred patrijarhom Srpske
pravoslavne crkve, da on bude
jedini njihov predstavnik u
budu}im pregovorima. Bio sam
{okiran. Milo{evi} je dao doku-
ment na srpskom Holbruku; sedeo
sam pored njega i uzeo ga iz ruku
da vidim {ta stvarno tu pi{e.
Odmah sam znao da }e na{i pre-
govori uspeti. Mirovni proces bio
mi je u {akama. Rat koji je odneo
toliko `ivota bi}e okon~an.
Prou~avao sam {ta je pisalo na
}irilici i poku{avao da rastuma~im
potpise.

Sedeli smo satima, do
daleko iza pomo}i. Razgovori s
Milo{evi}em nikada nisu bili lin-
earni. Bilo je tu istorijskih diskusi-
ja o otomanskoj okupaciji Balkana,
Drugom svetskom ratu, a potom o
Njujorku, gde je radio kao bankar.
Milo{evi} bi potom pri~ao o svo-
jim (uvek grandioznim) planovima
za jugoslovensku privredu, potom
se vratio na Njujork, i tako ukrug.

Sve vreme je, ipak,
poku{avao da poka`e koliko se raz-
likuje od bosanskih Srba, i u jed-
nom trenutku ih je nazvao “shit“.

Na kraju smo oti{li u
hotel Hajat, gde su nas ~ekali
novinari. {tampa je `elela da zna
o ~emu se pri~alo sa
Milo{evi}em. Holbruk je mediji-
ma rekao da je s Milo{evi}em
postignut dogovor da tri ministra
spoljnih poslova odu u @enevu i
dodju do nekog dogovora.
Kakvog? Za Holbruka je to bilo
manje va`no. “Uvek znaj, Kris,
logistika je va`nija od su{tine. To
dolazi posle“, govorio mi je.

Nakon Beograda po{li
smo u Zagreb, da ubedimo
predsednika Franju Tudjmana u
va`nost samita u @enevi. Za razliku
od Milo{evi}a, kojem bi dru{tvo
pravilo najvi{e dvoje ili troje ljudi,
Tudjman bi sazvao ceo svoj kabi-
net.

Potom smo bili u
Sarajevu, Berlinu, Parizu i Briselu.
Ubedio sam Holbruka da na putu
do Ankare stanemo i u Skoplje i u
Atinu.

nastavi}e se
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REKLAMIRAJTE SE 
U OGLEDALU
773.744.0373

OGLEDALO JE LIST 
KOJI NAS POVEZUJE!

Nije htelo osam drugara,
kad ponudi svoju snagu,
mladost i slobodno vreme

sugradjanima kojima je potrebna
pomo}, nikakvu medijsku promo-
ciju i samoreklamestvo, ali se za
njihovo dobro~instvo pro~ulo
U`icem i sad o njemu valja
nadaleko da se zna.

Du{an, Vuk, Stefan,
Marko, Dejan, Milo{, Igor i
Bojan, stari od 24 do 36 godina,
neki od njih porodi~ni ljudi, ovih
dana zalaze po u`i~kim naseljima
i cepaju drva. Ne vodi ih zov
dinara, nego dobrota i epmatija
koje, oni su dokaz, jo{ postoje u
~oveku.

“Onemo}alim starinama
i samohranim majkama besplatno
cepamo drva u slobodno vreme“,
– pi{e u oglasu koji pre neki dan
dade dru`ina.

I koji je zainteresovao
U`i~ane lo{ijeg materijalnog stan-
ja, pritisnute godinama, `ene bez
mu{ke ruke u ku}i. Cepali su pre
neki dan, cepali su ju~e, i sutra
}e, i opet za vikend.

-Prvo smo po~eli da
poma`emo na{im kom{ijama, a
onda do{li da ideju da se ponudi-

mo i drugima koji ne mogu sami,
a skupo im da plate radnu snagu.
Ne mo`emo da odgovorimo
pozivu u istom trenutku jer
imamo svoje poslove, ali trudimo
se da dva – tri puta sedmi~no
priteknemo u pomo}. Neki od nas
se bave borila~kim sportovima,
neki idu u teretanu, ali se
ponekog treninga odreknemo da
jedan deo energije usmerimo u
korist drugih, – pri~a Bojan za
“Blic“.

Ne smatraju ovi U`i~ani

da je bitno da se zna za njihova
prezimena i kako izgledaju, ve} je
dovoljno, ka`u, da ljudi kojima
treba pomo} budu upu}eni da
imaju kome da se obrate.

-Nas ne zove neko kome
treba da se iscepa 10-15 kubika,
taj koji tro{i toliku koli~inu ogre-
va ima veliku ku}u i novac da
plati cepa~e. Obra}aju nam se
ljudi koji za zimu spreme pet –
{est kubika i veliki im je izdatak
da anga`uju radnike, – ka`u dru-
gari.

Svi koji im se obrate,
pri~aju oni, u po~etku su rez-
ervisani jer misle “ako im ljudi
besplatno rade makar ih treba
nahraniti i napojiti“. Ne da ni to
ne tra`i humana dru`ina, nego
odmah stavi do znanja da su
hrana i osve`enje njihova briga.
Ponese sa sobom sedvi~e, keks,
sok, mada ih doma}ice neretko
po~aste slatki{ima iz svoje kuhin-
je.

-Ti ljudi sa nevericom
prime da dolazimo besplatno. Sa
suzama nas do~ekaju, sa suzama
nas isprate. Drago nam je kada
vidimo sre}u na njihovim licima i
shvatimo koliki smo im teret skin-
uli sa ple}a. Njihova radost je
vrednija satisfakcija od svakih
para, – prenosi Bojan.

Sezona pripreme drva se
bli`i kraju, jo{ malo i osmorica
U`i~ana }e mo}i da odlo`e
sekire. I da pripreme lopate.
Zimus }e, poru~uju, biti na
raspolaganju tamo gde bude tre-
balo ~istiti sneg.

”Sa suzama nas do~ekaju, sa suzama nas isprate“:
Mladi}i iz U`ica BESPLATNO CEPAJU DRVA, 

sre}a ljudi kojima pomognu i njihova je sre}a
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LAKI KOMAD

Tekst koji je Neboj{a Rom~evi},
pisac, reditelj, profesor, napisao
po~etkom 1990. godine, kada je

po~eo raspad prethodnog, komunisti~kog
sistema, a novi jo{ nije ni na pomolu,
odra`ava to nesre}no vreme, koje na neki
na~in jo{ uvek traje, I te kako je aktuelan.
Delo obiluje sjajnim, duhovitim scenama o
odnosu pristojnog i nesposobnog mu`a i
vatrene i nikad zadovoljne mlade `ene.
Polako se uvode novi likovi, otac general
glavnog lika Djordja, njegova poro~na tetka
Dara, njen mu` pukovnik, predstavnik
va`ne dr`avne institucije, nikom va`an, i
mladi narkoman, koji zaokru`uje te{ku
istinu o prevarama, kriminalu, korupciji. I
tako se, polako, sve kroz smeh, otvara slika
dru{tva pokvarenog do sr`i i spirali zla koja
zahvata sve delove dru{tva.

Komplikovanog rediteljskog posla
prihvatio se, prvi put, glumac Milenko
[i{arica, koji tuma~i i glavni lik u pred-
stavi, sina Djordja i njegovog oca, penzion-
isanog generala.

I pored velikog gluma~kog iskust-
va, za mene je predstavljalo veliki izazov
da se prihvatim uloge reditelja i glavnog
glumca, i da glumim svog oca, uobra`enog,
nadmenog generala, punog poroka. Tekst je
odli~an, ali i mnogo zahtevan. Zahvaljuju}i

dobroj ekipi glumaca, uspeli smo da
napravimo dobru predstavu, {to je na kraju
potvrdila publika odli~nim prijemom i
dugim aplauzima. Zadovoljan sam {to smo
i pored mnogih peripetija, odlaganja zbog
kovida, uspeli da publici priredimo veliko
zadovoljstvo! Svi smo mnogo sre}ni zbog
toga!

To nam je, vidno uzbudjen posle
premijere, rekao glumac i reditelj Milenko
[i{arica.

Komplikovani lik Sare, Djordjeve
zene, dobro je iznela Zorana Vuk~evi},
koja nas uvek sa novom ulogom iznenadi.

Uloga Sare nije nimalo laka, dosta
je dijaloga, brzo se igra, potrebno je puno
energije! Tekst je odli~an, tako da nije bilo
te{ko na}i inspiraciju da se dobro odigra!
Dobro smo radili kao tim i uspeh kod pub-
like nije izostao!

Zadovoljna to nam je rekla Zorana
Vuk~evi}.

Posebno mesto u ovoj
komediji-tragediji ima
lik tetka Dare
(Djordjeve tetke i tajne
ljubavnice njegovog
oca). Naizgled fina, a
u osnovi pokvarena,
prevrtljiva, svaku
gadost bi uradila zbog
novca. Lik je dobro
prou~ila i  odli~no
iznela Milica
Spasojevi}.

Tetka Dara je
specifi~na vrsta `ene,
koja se po nemoralu
ne izdvaja od drugih
likova u predstavi. I
strast i hladnokrvnost

izbijaju iz njenih postupaka. U svojoj
nepromi{ljenosti ~esto iznese mra~ne, kom-
promituju}e detalje iz svog `ivota i `ivota
drugih likova, a time odslikava stanje u
dru{tvu uop{te!

Glumac Milan Glogovac je pot-
puno do~arao lik oficira, te~e Radeta,
ugladjenog i gospodstvenog, sve do

momenta dok ne po~ne da se odmotava
mra~no klupko istine.

Skroman je u opisivanju svoje
uloge u predstavi, ali dobro doprinosi

stvaranju slike jednog vremena.
Vlatko @drale se pojavljuje u

ulozi predstavnika va`ne institucije, uglad-
jen i vaspitan ne mo`e da se snadje i ka`e
{ta ima u histeri~noj atmosferi svadja,
korupcije i kriminala.

Igrao sam u dosta predstava do
sada, a lik iz ove najnovije je tra`io dobru
pripremu, da prika`e pristojnu osobu u
op{tem haosu, koja }e da oseti svu njihovu
gramzivost i ostra{}enost. Drago mi je {to
je publika zadovoljna predstavom i da se
na{ trud isplatio!

Komplikovan lik mladog, ner-
voznog i na sve spremnog narkomana, sa
puno entuzijazma i energije odigrao je, prvi
put u ulozi glumca Milan Andrijani}.

Nije lako biti prvi put na sceni,
ali je svakako vredelo kao novo iskust-
vo. Drago mi je zbog publike i svih nas
koji smo u~estvovali da se sve dobro
zavr{ilo!

Milan Andrejevi} i Igor
Obradovi} pomogli su u pripremi pred-
stavei scenografiji, a izbor muzike i rasvete
poveren je doktoru Dejanu Gli{ovi}u.

KOMEDIJA ”LAKI KOMAD”, 
ILI PODMUKLA SPIRALA ZLA

Predstava ”Laki komad“, po tekstu Neboj{e Rom~evi}a, u izvodjenju Srpskog pozori{ta u ^ikagu, odli~no prihva}ena od ~ika{ke publike

DRAGICA SPASOJEVI]

Odna{eg 
dopisnika
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Nije lako ostati upam}en i
kod navija~a Partizana i
kod pristalica Crvene

zvezde. Luki Stojanovi}u je to
po{lo za rukom. U Humskoj 1 ga
pamte kao deo generacije koju su
~inili i Aleksandar Mitrovi},
Nikola Ninkovi}, Lazar
Markovi}... U Ljutice Bogdana ga
se se}aju po pogotku sa pola ter-
ena, koji je postigao dok je nosio
dres ^ukari~kog. Kako je tada
rekao, kao velikom partizanovcu,
drago mu je {to je pogodak o
kome se i danas pri~a, postigao
ba{ protiv Crvene zvezde...

Luka je nekako postao
specijalista za te golove “za TV
{pice”. Jo{ jedan vanserijski servi-
rao je nedavno protiv Sinsinatija.
Njegov ^ikago slavio je 4:3, zah-
valjuju}i “projektilu” koji je
Stojanovi} poslao svega nekoliko
sekundi pre zavr{etka susreta.

- To je bio pogodak
kola. Postigao sam ga pet sekun-
di pre kraja. Izuzetan momenat.
Drago mi je i {to sam godinu,
posle povrede, obele`io i golom
kola. Zadovoljan sam {to se toga
ti~e. To su sitni detalji, ali meni
va`ni i zna~ajni za li~nu statistiku,
jer sam bio igra~ kola, ~lan tima
kola, a sada sam i postigao gol
koji je obele`io kolo - pri~a Luka
u razgovoru za “Vesti”.

Najdra`i gol 
sa “Marakane”
Pogoci za primer vam

nisu strani, ve} ih je bilo, reci-
mo, onaj sa stadiona “Rajko
Miti}” se jo{ prepri~ava. Koji
vam je najdra`i?

- Onaj protiv Crvene
zvezde mi je najbli`i srcu - sa
pola terena, kakav se retko vi|a.
Posebno je to te{ko izvesti, protiv
crveno-belih i crno-belih u srp-
skom fudbalu. Svaki pogodak pro-
tiv wih ima posebnu dra`, za neki
li~ni uspeh i satisfakciju. On je,
zaista, bio vanserijski i ne bih ga
uporedio ni sa jednim u
dosada{njoj karijeri, iako je bilo
dosta lepih. Vodim se motom da
je svaki {ut opasan, pogotovo
kada imam kvalitet da probam i
sa {utem sa distance, sa 30 do 35
metara. To je, tako|e, opasno po
protivni~ke golmane.

Rekli ste da vam je
^ukari~ki bio “najbolji potez”,

da ste tu “o`iveli karijeru”?
- Tako mislim, jer kada

sam oti{ao sa 18 godina iz Srbije,
svi su znali da sam talenat, da
imam smisla za fudbal, ali me
nisu gledali u na{oj ligi.
Generalno, svaki igra~ mora da se
doka`e u gradu, klubu, dr`avi iz
koje dolazi. Kada uspe u tome,
mnogo je lak{e za budu}nost. To
je i razlog {to su me ponovo u~ili
sve iz po~etka u Sportingu, po{to
nisam do{ao kao “gotov proizvod”

ve} kao neko ko to tek treba da
postane. ^ukari~ki mi je sve
dozvolio, imao sam potpunu slo-
bodu, od predsednika kluba
Dragana Obradovi}a, koji mi je

izuzetno pomogao i li~no me, uz
Vladimira Matija{evi}a, doveo u
klub. Na{ odnos, moje zalaganje i
rezultati koji su do{li, sve je to
bilo plod nekog prijateljskog
odnosa. Odli~no su me prihvatili
od prvog dana i, {to je najbitnije,
vratio sam im to i na terenu i
pona{anjem i rezultatima i statis-
tikom i odnosom. 

Bili ste u timovima koji
se bore za vrh, ali i u onim koji-
ma je prioritet opstanak. U

va{em CV su Sporting, Apolon,
Muskron, Antverpen, ^ukari~ki
i ^ikago Fajers. Gde je lak{e
igrati?

- Lak{e je igrati tamo

gde su visoke ambicije.
Jednostavni, niko ne `eli da bude
u toj poziciji da se bori za
opstanak i da zavisi, mo`da, od
nekih drugih ekipa, rezultata.
Najbolje je kada zavisi{ od samog
sebe, pa je nekada i odabir tima
izuzetno bitan za karijeru, kako za
mlade, tako i za iskusnije fud-
balere. 

Kakav je fudbal u
MLS?

- Iskreno, iznenadio sam

se ovde izvanrednim uslovima.
Po~ev od kluba, preko onih za
rad, terena, posete na stadionima,
mislim da je sve na nivou “top
10” liga na svetu. Sam intenzitet
fudbala i utakmice kao utakmice,
malo se razlikuju, dosta se igra na
snagu, brzo je sve, brzo se
de{avaju stvari, dosta ima kontak-
ta, kontranapada, lepih golova i
vrlo je zanimljivo za gledaoce.

Dakle, odlazak u
^ikago je bio pravi potez?

- Apsolutno jeste! I {to
se ti~e porodice i {to se ti~e fud-
bala. Desio se u pravom trenutku.
Utisak je pokvarila povreda kole-
na pro{le godine. Sve ostalo je
bilo vredno pomena i za pohvalu
i od strane kluba i svega ostalog
{to prati fudbal. 

Povreda u zao ~as
Ipak, po~etak nije bio

kao iz bajke. Luku je po dolasku
u Ameriku zadesila korona, kasni-

je, ono jo{ gore - povreda kolena.
Tek {to je zaigrao za novi klub,
morao je na du`u pauzu.
Propustio je celu sezonu.

- To je bilo vreme
korone. ^im smo Boris Sekuli} i
ja stigli u ^ikago, ve} slede}eg
dana se sve zatvorilo, tako da smo
bili izolovani. Kada je po~elo da
se igra, u tom periodu nije bilo
mnogo toga otvoreno. Povredio
sam se ve} na drugom susretu.
Prvih mesec dana posle interven-
cije je bilo vrlo bitno i taj period
sam proveo u ^ikagu, a posle sam
rehabilitaciju radio u Beogradu.
Nije me bilo do kraja godine. Prvi
me~ mi je bio na startu nove
sezone. Odmah sam krenuo sa
golom, {to zna~i da sam se vratio
u ritam u kome sam bio pre
povrede.

Ka`u da je Amerika
obe}ana zemlja za fudbalere.
Nema preteranog pritiska:

- Ovde u MLS nema
ispadanja. Tako mo`e da se igra
bez optere}enja i sigurno sam
mnogo nau~io od prvog dana, u
Partizanu, do danas, ovde. 

Iako vam je tek 27 god-
ina, imate bogato me|unarodno
iskustvo. Postoji li ne{to {to biste
voleli da se na|e sutra u va{em
CV?

- Naravno... Kada
po~inje, fudbaler sanja da igra za
klub koji voli. Igrao sam do tog
profesionalnog perioda za
Partizan, kao i za sve mla|e
nacionalne selekcije. Me|utim,
nisam stigao do seniorskog tima
crno-belih i A reprezentacije
Srbije. Te dve stvari su mi san.
Volelo bih da i to imam u
biografiji...

Obi~no je mladim
igra~ima san Real Madrid, ili
Barselona, Partizan i ne ba{?

- Igrao sam ve} u boljim
ligama, mislim da je taj ose}aj,
igrati pred “svojim” navija~ima,
ne{to neverovatno. Mo`da je bila
i neka gre{ka u po~etku karijere,
ali dobro...

Da li biste se vratili u
Humsku?

- Vrlo rado! Ne
isklju~ujem tu opciju. Imam 27
godina, mogu jo{ dosta da pru`im
u fudbalu i sigurno, ukoliko bih
do{ao, imao bih {ta da ponudim i
tu. Ipak, `elje su jedno, ambicije

Igrao sam do profesionalnog perioda u Humskoj 1, kao i za sve mladje nacionalne selekcije, 
ali nisam stigao do seniorskog tima ni Partizana, ni Srbije

U Humskoj smo se ”gradili”
Va{ nekada{nji saigra~, Miroslav Bogosavac je nedavno

izjavio da je za njega Partizan i najlep{a i najtu`nija uspome-
na. Sre}an {to je igrao u Humskoj, tu`an {to je iz nje oti{ao
bez prave prilike...

- Lepo je rekao. To je i lepo i tu`no. Do{ao sam vrlo mlad
u Humsku 1 i pored svega {to sam pro{ao, {to su me nau~ili,
mnogim igra~ima su dali sav mogu} materijal da uspemo u
karijerama, da napravimo uspeh i zara|ujemo za `ivot od
fudbala. Tu je sve krenulo, od tih terena na JNA, po~ev{i od
drugara, odnosa koje smo stvarali uz te godine. Te{ko je to
objasniti. Kada navija{, igra{ za taj klub i kada si deceniju deo
razmi{ljanja i nadanja da }e se ne{to desiti, a ne dogodi se,
igra{ na visokom nivou, a nisi ostvario ono {to si `eleo kao
mla|i... Da li mojom krivicom, ili ne~ijom drugom, to vi{e
nije ni bitno, po{to su pro{le tolike godine. Taj period kako
su u Humskoj 1 nas gradili kao li~nosti i kao fudbalere, nez-
aboravan je i svako od nas, ko je uspeo, ili nije, imao je isti
san - ka`e Luka. 
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ne{to drugo i fudbal je na svoju
ruku, sam za sebe, nikad se ne
zna {ta }e se destiti. Nikad ne reci
nikad!

Ugovor sa ^ikagom
vam isti~e u januaru 2022?

- Da, ali i dalje se
“fajersi” pitaju. Postoji klupska
opcija koja traje jo{ godinu dana.
To zna~i da se i dalje za sve pita
^ikago. Te{ko je doneti bilo
kakav zaklju~ak ili odluku, pre
toga, dok sam klub ne izabere da
li `eli da nastavimo saradnju, ili
}emo da se razilazimo.

Odlazak u Sporting
Da li to zna~i da biste,

iz ove perspektive, uradili ne{to
druga~ije u karijeri?

- Sigurno da bih, ali...
Generalno, kada do|e bilo koja
ponuda za fudbalera od 16 do 28
godina koji igra u Humskoj, te{ko
je odbiti. Bilo je nemogu}e
Sportingu re}i “ne”. Sama ponuda
i sve {to je bilo u toj pri~i je bilo
izuzetno te{ko odbiti, ali sa ove
ta~ke gledi{ta, mo`da bih malo
vi{e razmislio i mo`da ne bih
doneo odluku, kao u tom trenutku. 

Da li je Sporting bio
pravi izbor, idealna sredina za
vas u tom periodu?

- Jeste, sigurno. Sporting
je, kao Partizan, veliki klub, vodi

se ra~una o mladima. Me|utim,
kao i svaki fudbalski klub, vole
ne{to svoje, vole da krenu od
po~etka. Kada do|e mladi fud-
baler, vole da ga u~e da igra po
njihovim “pravilima”, zahtevima,

od taktike, do pona{anja, odnosa
prema treningu. Kada samo do{ao
u Lisabon, i{ao sam sve iz
po~etka. U~io sam jezik, taktiku,
druga~iju vrstu treninga. Zna se
da su oni brzi, aktivni, agilni, to
je sve za mene bilo novo. Trebalo
je da idem korak po korak, ali
nije sve i{lo po planu.

Brzo ste promenili

sredinu?
- Klub su napustili

predsednik i trener i klub je kren-
uo sa promenama, rezovima, tako
da sam se na{ao u nezavidnoj
situaciji. Izabrao sam da idem i

oprobam se na Kipru, u Prvoj ligi,
gde se igrala i Evropa. Posle
dobrog iskustva u Sportingu, mis-
lim da sam napravio dobre rezul-
tate i u Apolonu. Mlad sam oti{ao
iz Srbije. Sa 18 godina sam ve}
po~eo da igram profesionalno, u
Sportingu. To je ostavilo neki
trag, oti{ao sam kad je do{la prva
ponuda. Kasnije sam, sa nekim

klubovima, pro{ao i borbe za titu-
lu i borbe za opstanak.

Emanuel promenio 
karijeru
Ko je od svih fudbal-

skih veli~ina, sa kojima ste
igrali, na vas ostavio najve}i uti-
sak?

- Bilo ih je dosta. U
svakom timu je igrao poneko od
izuzetnih fudbalera. Pomenuo bih
Danijela Pranji}a, saigra~a u
Sportingu. On je ve} imao dosta
iskustva u Bajernu iz Minhena,
pre toga je bio u Herevenu. Jedan
dobar period sam proveo sa njim.
Nije dugo trajalo, ali mi je
pokazao kako fudbaler u tim
trenucima treba da se pona{a.
Profesionalac je bio do kraja kar-
ijere. 

Da li biste izdvojili
nekog trenera?

- U Portugalu sam imao
vrlo mlade i talentovane trenere.
Abel Fereira danas je strateg
Palmeirasa, osvojio je Kopa
Libertadores sa njim. Smatram da
je to ime koje }e tek biti cenjeno
u fudbalskom svetu. Tu su i Pedro
Emanuel, Leonardo @ardin...
Emanuel je sa mnom bio u
Apolonu, sa njim sam imao
odli~nu sezonu, i to je stru~njak
koji me je uputio, mo`da i prome-

nio stil igre, na~in i poziciju, jer
sam vi{e bio defanzivni vezni.
Posle na{e saradnje, pre{ao sam
da igram na poziciju koja meni,
zapravo, najvi{e odgovara kao
“desetka”. NJega pamtim iz tog
perioda, gde sam bio najvi{e u
inostranstvu.

Pominjali ste ranije i
neke doma}e stratege?

- Imao sam odli~ne
trenere i u ^ukari~kom, gde sam
proveo dve godine. Do~ekao me je
Nenad Lalatovi}. To je stru~njak
koji je pravio odli~ne rezultate u
svakom klubu gde je radio. Dosta
toga ide od njega. Energija koju je
imao je bila izvanredna. On je
odli~an stru~njak i mislim da }e
tek da poka`e pravo lice, mo`da i
u inostranstvu, u nekim boljim
klubovima. Tako|e, Simo Kruni}...
Sa njim smo odigrali fantasti~nu
sezonu, uspeli smo da izborimo
Evropu. To su stru~njaci koji su
me do~ekali u Srbiji i pozitivno
me iznenadili, da se tako odli~no
radi. Tu sam napredovao. Kasnije
je bio Aleksandar Veselinovi},
plod rada, truda do{ao je sa njim,
gde sam mo`da i najbolje igrao u
te dve godine, odnosno za {est
meseci postigao 12 golova i
zaslu`io transfer u ^ikago -
zaklju~uje Luka Stojanovi}.

Milena KOVA^EVI]

www.serbianmirror.com
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Akademska srpska asocijacija je 27. oktobra 2021. godine
proslavila drugu godinu zaredom školsku slavu – Svetu Petku. 
Ujedno, ove godine obele`ena je petogodišnjica udru`enja.

Slava predstavlja srpski narodni obi~aj veli~anja sveca porodice. 
Proslavljanje slave kod Srba prisutno je još iz perioda pre hristi-
janizacije kada je ona bila vezana za kult predaka porodice. Od

2014. godine slava je upisana na 
Uneskovu Listu nematerijalnog 
kulturnog nasledja ~ove~anstva.

Sveta Petka se smatra zaštitnicom 
`ena i braka i po broju sve~ara nalazi

se na šestom mestu na listi najve}ih srpskih slava.

Pored obele`avanja slave i petogodišnjice udru`enja, ove
godine Ogledalo ^ikago obele`ava 20 godina rada. U
znaku naših jubileja, dodeljena je Plaketa za izuzetan

doprinos i saradnju sa Akademskom srpskom asocijacijom
za 2021. godinu Slavici Petrovi} iz ^ikaga.

Od osnivanja udru`enja i škole, Slavica Petrovi} i
Ogledalo ^ikago pru`ali su podršku Akademskoj srpskoj
asocijaciji, a od ove godine je ozvani~ena saradnja u vidu 

pisanja tekstova koji su u vezi sa srpskim jezikom, 
istorijom, kulturom 

i tradicijom, za novine Ogledalo.

Naš zajedni~ki cilj je o~uvanje srpskog identiteta. 
U~enjem i poznavanjem jezika, saznajemo 

ko smo mi u stvari. 
Ukoliko ste zainteresovani za u~enje srpskog jezika, 

Akademska srpska asocijacija je tu za Vas. 
Pišite nam: sasocijacija@gmail.com

U godini jubileja dodeljena druga 
Plaketa za izuzetan doprinos i saradnju
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Roman dobitnice Evropske
nagrade za knji`evnost
Tanje Stupar Trifunovi}

Satovi u maj~inoj sobi objavljen je
na italijanskom jeziku u izdanju
izdava~ke ku}e Voland iz Rima.
Roman je na italijanski jezik prev-
ela Elisa Kopeti.

Pre italijanskog jezika,
Satovi u maj~inoj sobi objavljeni
su na nema~kom, poljskom i
slovena~kom jeziku.

Za roman Satovi u
maj~inoj sobi autorka je 2017.
godine dobila Evropsku nagradu za
knji`evnost.

Novo izdanje romana
Tanje Stupar Trifunovi} Satovi u
maj~inoj sobi nedavno je objavl-
jeno u izdanju Arhipelagu. Izdanje
romana koje je objavio Arhipelag
do`ivelo je autorkinu redakciju.

U sredi{tu romana Satovi
u maj~inoj sobi jeste odnos majke
i }erke, ali i savremena `ena u
komplikovanom svetu dru{tvenih
odnosa, mo}i i tabua. Prepun
sna`nih emocija, majstorskih opisa
u kojima se zapli}u ili razre{avaju
velike napetosti, roman Tanje
Stupar Trifunovi} je neodoljiva i
mo}na pri~a o ljubavi i sukoblja-

vanju, o razumevanju i poricanju,
o sudbinskoj upu}enosti, ali
ponekad i istinskoj udaljenosti.

Pesnikinja, pripoveda-
~ica, romansijerka Tanja Stupar
Trifunovi} (Zadar, 1977) do sada
je objavila pet knjiga poezije,
knjigu pri~a i dva romana.
Prevodjena je na engleski, {pans-
ki, bugarski, madjarski, nema~ki,
poljski, slovena~ki, makedonski,
~e{ki, danski i francuski. Njena
knjiga pesama Razmno`avanje
doma}ih `ivotinja nagradjena je
nagradom “Milica Stojadinovi}
Srpkinja“ za najbolju knjigu poez-

ije `enskog autora pisanu na srp-
skom jeziku (2018), kao i
Nagradom “Risto Ratkovi}“.
Tanja Stupar Trifunovi} `ivi u
Banjaluci.

SATOVI U MAJ^INOJ SOBI
na italijanskom jeziku

Novi prevod romana Tanje Stupar Trifunovi}

Ne d a v n o
o b j a v l j e n i
septembarski

broj uglednog fran-
cuskog knji`evnog
~asopisa Atelier du
roman iz Pariza u
celini je posve}en
knji`evnosti Danila
Ki{a.

O b j a v l j e n
pod naslovom Danilo
Ki{ ili Glas umetnosti, ovaj broj ~asopisa
Atelier du roman donosi i dva Ki{ova eseja
iz prve polovine osamdesetih godina:
“Homo poeticus, uprkos svemu“ i “Saveti

mladom piscu“.
Pored toga,

~asopis objavljuje tek-
stove o Danilu Ki{u i
njegovoj knji`evnosti
~iji su autori francus-
ki, ameri~ki, nema~ki,
{panski, italijanski,
madjarski, rumunski,
srpski, kao i autori s
podru~ja biv{e
Jugoslavije.

Medju autorima tekstova nalaze se
Gi Skarpeta, Ilma Rakusa, Kristijan Salmon,
Norber ^arni, Antonio Munjoz Molina,
D`on Koks, @an Pjer Morel, Miljenko

Jergovi}, Viktorija Radi~, Mark Tompson,
Katarina Volf-Grishaber, Simona Kareta,
Muharem Bazdulj, Ivana Velimirac,
Aleksandar Kosti}, Filip ^olovi}.

– [to vreme vi{e prolazi, Danilo
Ki{ je sve aktuelniji. Njemu smo
posvetili na{ osmi broj u jesen 1996.
godine. Sada mu se jo{ jednom vra}amo.
Da nastavimo da u~imo od jednog od
najve}ih pisaca dvadesetog veka. I nas-
tavi}emo da razgovaramo o njemu,
svakako – ka`e u uredni~kom uvodniku
Ki{ovog broja ~asopisa Atelier du roman
Lakis Proguidis, knji`evni kriti~ar i ese-
jista, i sam autor jednog od eseja u ovom
izdanju ~asopisa.

JEDAN OD NAJVE]IH
PISACA DVADESETOG VEKA

Francuski ~asopis posve}en Danilu Ki{u

Nova knjiga eseja ^arlsa
Simi}a Andjeli na `ici za
ve{ upravo je objavljena u

izdanju Arhipelaga u ediciji
Znakovi u prevodu Vesne
Roganovi}.

Knjiga eseja velikog
ameri~kog pesnika srpskog
porekla, dobitnika Pulicerove
nagrade za knji`evnost, predstavlja
svedo~anstvo jednog uzbudljivog i
ispunjenog `ivota. U ovim esejima
^arls Simi} govori o detinjstvu i
odrastanju, o Beogradu i Americi,
o ameri~koj i srpskoj poeziji, o
knji`evnosti i stvarnosti, o se}anji-
ma i `ivotnom iskustvu.

Posle eseja u kojima se
bavi “zastra{uju}im rajevima“ svog
detinjstva, odrastanja i mladosti,
kao i srpskom i ameri~kom stra-
nom svog `ivota, ^arls Simi} pi{e
o Gombrovi~u i Mendelsonu, o
Zebaldu i Redonu, o pesni~kom

ume}u i o ume}u i strasti ~itanja
poezije, o Elizabet Bi{op i Buliju
Kolinsu, o D`ejmsu Tejtu i
Donaldu D`astisu, o Ri~ardu
Vulberu i nobelovki Luizi Glik.
Posebno su uzbudljivi Simi}evi
eseji o Zbignjevu Herbertu i
Ingeborg Bahman. Simi} u ovoj
knjizi pi{e i o poeziji Novice
Tadi}a i Radmile Lazi}. Dok kod
Radmile Lazi} izdvaja “lirsku

inteligenciju“, za Novicu Tadi}a
ka`e da je “jedan od najoriginalni-
jih i najzanimljivijih pesnika
dana{njice“.

– Moj pradeda, kova~
Filip Simi}, umro je u devedeset
{estoj godini, 1938, iste godine
kada sam se ja rodio, u sitne no}ne
sate, po povratku ku}i iz birtije, u
svom krevetu, u dru{tvu Cigana.
Mislio je da }e mu oni pomo}i da
lak{e zaspi, ali je oti{ao zauvek,
dok su mu muzikanti svirali nje-
gove omiljene pesme. To
obja{njava za{to je moj otac tako
dobro pevao ciganske pesme i
za{to ja pi{em poeziju: zato {to,
kao i moj pradeda, ne mogu no}u
da zaspim – pi{e u jednom od
eseja u ovoj knjizi ^arls Simi}.

Pi{u}i o knjigama i
uspomenama, o `ivotu u Evropi ili
u Americi, o poeziji i istoriji, o
politici i stvarnosti, Simi} je

otre`njuju}e duhovit i ironi~an.
Svet kojim se bavi promi~e kroz
njegove eseje u slikama i se}anji-
ma, a pisac se javlja kao strasni
hroni~ar i stvarnog sveta i sveta
poezije i knji`evnosti koji se
pokazuje kao istinitiji od stvarnog

sveta.
– Sve na svetu, profano

ili sveto, treba stalno da se
preispituje u svetlu li~nog iskustva
– zaklju~uje ^arls Simi}.

Rodjen u Beogradu 1938.
godine, ^arls Simi} je jedan od
najzna~ajnijih savremenih svetskih
pesnika i esejista. Dobio je niz
velikih knji`evnih nagrada, medju
kojima su i Pulicerova nagrada,
Nagrada “Edgar Alan Po“,
Nagrada Ameri~ke akademije,
Medjunarodna Grifinova nagrada
za poeziju, Nagrada “Valas
Stivens“, Nagrada Poeta Laureatus
Kongresne biblioteke u Va{ing-
tonu, Medalja “Robert Frost“ za
`ivotno delo u poeziji, Nagrada
Vil~ek za umetnost i humanistiku,
Nagrada “Zbignjev Herbert“ i
Zlatni venac Stru{kih ve~eri poez-
ije. @ivi i pi{e u Stafordu, Nju
Hemp{ir.

ANDJELI NA @ICI ZA VE[
Nova knjiga eseja ^arlsa Simi}a u izdanju Arhipelaga

www.arhipelag.rs
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Ovan
Ljubav:
Iznenadni dogadjaji su

obele`je po~etka ovog
meseca. Za neke Ovnove bi}e i
puno strasti sa osobom koja im se
ve} izvesno vreme dopada. Bra~ni
ne bi smeli da pomi{ljaju na tajnu
vezu, jer sebi mogu da stvore
komplikacije. Pojedini iz ovog
znaka su ozlojadjeni na neke pri-
jatelje i poznanike zbog neistinitih
pri~a koje su {irili. Veliki pritisak
okoline su ve} istrpeli i ne bi
smeli da udju u bilo koji sukob.
Uzdr`ite se sredinom ovog mese-
ca.

Posao:
Na poslu vlada ner-

azumevanje. Nastavite povr{an
odnos sa jednim kolegom. Tako je
najbolje. Mogu} je nov~ani
dobitak na po~etku meseca koji }e
vas obradovati. Pojedini iz ovog
znaka imaju malo vremena da
zavr{e sve obaveze koje su se
nagomilale. Drugi imaju komp-
likacije u poslovnim odnosima
iako su bili iskreni. Sazna}e ubrzo
da su rekla-kazala pri~e u~inile
svoje. Iako situacija nije sjajna,
ubrzo }e se razjasniti istina.

Zdravlje:
Glavobolja }e biti

svakodnevna pojava tokom prve i
druge nedelje ovog meseca.
Proverite svoje zdravstveno stanje
kdo lekara.

Bik
Ljubav:
Nezadovoljni ste pos-

toje}om situacijom, ali
jedna osoba mo`e pozitivno da
uti~e na vas i va{e raspolo`enje.
Oni Bikovi koji su u braku, dan
}e im biti ispunjen ne`no{}u i
pa`njom partnera. Mudri ste i
uzdr`ljivi da ne ka`ete parteru sve
{to vam je na umu i to je najbol-
je u ovom trenutku. Ne `elite da
napravite neku gre{ku koju ne}ete
mo}i da ispravite u dogledno
vreme. Pojedini Bikovi vr{e
pripreme pred odlazak kod
mati~ara na kraju meseca.
Radosni dogadjaj }e biti u
naju`em krugu. Porodica mo`e da
vam komplikuje planove, ali
dr`ite se vi va{eg stava. I za slo-

bodne Bikove ljubav je prava
tema ovog perioda. Nemiran peri-
od je sada iza vas, pa u`ivajte u
danima koje predstoje.

Posao:
Budite umereni kada je

novac u pitanju. Nije vreme za
pove}ane tro{kove. Prisutan je
umor na poslu, ali i zadovoljstvo
postignutim. Ne pla{ite se. Ne}ete
izgubiti istrajnost i volju kada je
nov posao u pitanju. Postoje
prepreke, ~ak i lo{a iznenadjenja,
ali se setitie kroz kakve ste
situacije prolazili ranije. Posebna
tenzija je u odnosu na novog
kolegu. Nemojte terati inat, bez
obzira da li neko to zaslu`uje ili
ne. Neugodni razgovori su
po`eljni jer }ete time razre{iti
nesuglasice.

Zdravlje:
Osetljivi su vam sinusi.

Blizanci
Ljubav:
Tokom ovog meseca

bi}ete poznat po svojoj energiji,
preduzimljiosti i strasti. Prva
nedelja }e biti puna izazova gde
}ete pokazati ove svoje osobine.
Ogromnim entuzijazmom }ete pri-
hvatiti mnoge projekte, svesni da
morate biti budni mnoge no}i da
taj posao zavr{ite. Neki iz ovog
znaka se suo~avaju sa problemom
be`anja od kolote~ine u svom
emotivnom polju. Ostajete onoliko
dugo koliko je potrebno i upravo
se jedan dugogodi{nji partnerski
odnos zavr{ava sada. Ostali ste u
ovom odnosu koliko je bilo
potrebno.

Posao:
Neki zadaci pre ili

(mnogo) kasnije }e sigurno biti
obavljeni. Vi ste istrajni, tvr-
doglavi i odlu~ni. Ipak u ovom
periodu ne robujte svojim navika-
ma jer se tako lako “zaglavite“ u
pogre{nim situacijama, dogadjaji-
ma ili neodgovaraju}em poslu.
Po{to volite kontrolu, ali se
“je`ite“ na promene poku{ajte da
se prisetite stvari koje vas
sputavaju u va{em `ivotu. To }e
vas podsta}i da se pokrenete. Ako
ste u poslovnom odnosu sa
Ovnom ili Jarcem, ne}ete sada
mo}i da podnesete jedno drugog.

Tokom ovog meseca ne}ete voleti
da zapo~injete ni{ta novo, pogo-
tovu ako to uklju~uje pojedine
koji vam ne odgovaraju.

Zdravlje:
Problemi digestivnog

trakta su aktuelni ovog meseca.

Rak
Ljubav:
Intuitivan, osetljiv i

povremeno skrhan
ose}anjem krivice. Rak poseduje
sposobnost brzog oporavka, ume
da se izbori sa krizama i po priro-
di je elokventan. Zapanjuju}e
pam}enje i sposobnost da se brine
o drugima ~esto ga dovode u
polo`aj vodje. Ali Rak je manje
efikasan kada se treba pridr`avati
plana jer mu je potrebno dosta
vremena za emocionalni oporavak
u samo}i. Upravo ste sada u toj
fazi. Izbegnite odgovore na pitan-
ja koja }e vam postavljati, jer }e
vas to jo{ vi{e zbunjivati.
Potrebno je da osetite da li ste
spremni za dalji odnos udvoje.

Posao:
Rak je naj~e{}e opisan

kao }udljivo bi}e, pa je tako nje-
gova ambicija, organizatorske
sposobnosti i odlu~nost potpuno
bivaju zanemarene. Zavr{ite stare
ili nove zapo~ete poslove.
Problemi kod ku}e mogu da
~ekaju. Va{a analiti~nost i
upornost su na vrhuncu. Defini{ite
va{e budu}e ciljeve. Dajte jasne
ali diskretne signale osobi do koje
vam je stalo. Pojedini iz ovog
znaka mogu planirati put.

Zdravlje:
Nervni sistem je napet.

Ina~e je zdravstveno polje u redu.
Hroni~ni bolesnici }e imati prob-
lema tokom sredine ove nedelje.

Lav
Ljubav:
Lav ima jako izra`ene

potrebe: ljubav, divl-
jenje i mo}. Da bi ispunio te
potrebe i Lav }e se prihvatiti bilo
~ega i manipuslisa}e svima oko
sebe koliko je to njemu potrebno.
Zvu~i prili~no lo{e, zar ne? To je
ta~no ono {to Lav mrzi kod
drugih. Sre}om, Lav je {armantan,
drag, lojalan i toliko zabavan da

mu ljudi mnogo toga pra{taju.
Uprkos svojim odli~nim organiza-
torskim sposobnostima, zahvalju-
ju}i kojima lako sti~e pristalice za
svoj na~in rada, Lav ipak ne dobi-
ja uvek priznanja koja zaslu`uje.
Neke navike }ete morati u ovom
periodu da menjate i to }e vas
~initi jako nervoznim, {to }e i
voljena osoba osetiti. Ipak, samo
malo pa`nje i vi }ete ponovo biti
opu{teni i zadovoljni.

Posao:
Povredi}e vas osoba sa

kojom saradjujete. Sada kao da
istina ne dopire do vas. Sti`e glas
iz inostranstva koji su `eljno
o~ekivali, predstoji susret koji
}ete jo{ malo sa~ekati.
Najverovatnije }e se sve de{avati
na po~etku meseca, ali ne}ete
dobiti `eljeno do kraja novembra.
U ovom trenutku kontroli{ite
impulsivnost koja vam nije svo-
jstvena. Napeti ste zbog svega,
bolje se organizujte.

Zdravlje:
Tokom ovog meseca

vama }e se smenjivati dobri i lo{i
periodi na ovom polju.

Devica
Ljubav:
Ose}ate da ulazite u

novu fazu, a i dogadja-
ji vam se na taj nain ni`u. Vi i
partner se ne razumete na
najbolji na~in, ho}ete isto, ali
razli~ito pri~ate. Jo{ neko vreme
i po~e}e dobar i povoljan razvoj
dogadjaja na ljubavnom polju.
Nemate razloga za napetost,
razvoj dogadjaja ide u va{u
korist. Pojedini iz prve dekade
moraju da ra{~iste mnoge nejas-
no}e u vezi i to }e du`e trajati,
jer je partner isto tvrdoglav kao i
vi. Poku{ajte da uradite i ka`ete
ono {to je najbitnije. Od previ{e
pri~e nema uspeha, ve} samo jo{
vi{e zbrke. Oni iz tre}e dekade
~u}e tra~ o sebi, {to }e izazvati
navalicu i bujicu negativnih
ose}anja ali i razo~aranosti. Sve
ovo }e se de{avati na kraju mese-
ca. Shvatite da su neki ljudi
zavidni, ni{ta vi{e.

Posao:
Novine na polju posla i

finansija, {to }e pobolj{ati energi-

ju i spremnost za re{avanje li~nog
`ivota. Rutina, ali ona pozitvna
ulazi u va{ `ivot. Samo se setite
da nestrpljenje nije pravi na~in da
ne{to postignete. Posavetujte se sa
starijima i iskusnijim, a pritom
koristite i intuiciju. Pojedinim
Devicama jo{ uvek nesredjenost i
haos na poslu uti~e na na na~in
funkcionisanja u `ivotu.
Jednostavno neke stvari i situacije
ne mo`ete izbe}i. Uvidite svoje
potrebe i stvaite ih ispred drugih.
Izgleda da je to jedino re{enje do
va{eg mira.

Zdravlje:
Tokom ovog meseca

mo`ete imati samo probleme sa
grlom, eventualno sa blago
povi{enom temperaturom.

Vaga
Ljubav:
Ljubazna, svesna i

energi~na Vaga pred-
stavlja rafiniranu i razumnu
osobu koju uzbudjuju nove ideje,
ali koja ipak vi{e voli da sve
izvaga pre nego {to u ne{to uleti.
Za to je Vagi potrebno dosta
vremena, ali kada jednom donese
odluku, Vaga te`i samo najbol-
jem. Vaga je perfekcionista,
sklona brizi oko sitnih i krupnih
stvari, mada je naj~e{}e okupi-
rana samo jednim pitanjem: “Da
li sam na~inila dobar izbor?“.
Ovo }e biti aktuelno pitanje
tokom ovog meseca.

Posao:
Va{a namera da ost-

varite ono {to ste naumili jaka je
kao i prirodna sila. Odlu~ni ste
sada i posedujete zavidnu kon-
centraciju. Dobro podnosite rad
pod pritiskom, a ~ak mo`da vi{e
volite {to ste “priterani uz zid“
jer to stvara dodatno oslobodjen-
je. Iako je va{a sklonost da idete
u krajnost, sada do{la do
izra`aja, nemojte predugo ~ekati,
jer se mo`e desiti da nikada ne
“zaplivate“ ka svojim promena-
ma na svim poljima,posebno na
polju posla. Va{i planovi mogu
biti osuje}eni zbog malodra-
mati~nih okolnosti ili gre{aka
neodgovaraju}ih ljudi kada je
posao u pitanju.

Zdravlje:

HOROSKOP  ZA  NOVEMBAR  2021.
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Problemi sa genitalijama na

po~etku meseca. Ne bi bilo lo{e da odete
na lekarske konsultacije.

[korpija
Ljubav:
Dobi}ete interesantan ljubavni

glas ili interesantnu ljubavnu
poruku. Krenite u ostvarenju onoga {to
`elite, a vi `elite toliko mnogo, samo jo{
uvek ne `elite sebi da priznate. U ku}i niste
realni pa pogre{no procenjujete namere
drugih, kao i njihove postupke. U pri-
jateljstvu vas mo`e izneveriti osoba kojoj
ste verovali, ali svi imamo slabosti.

Posao:
Povoljne poslovne promene su

tu, vi ih iskorstite, a sve to }e vi{e nego
povoljno uticati na sveukupno va{e raspo-
lo`enje i odnose sa ljudima. {korpije iz
tre}e dekade }e se setiti poslovice “bolje
vrabac u ruci nego golub na grani…“
kada im se otvori pri~a vezana za novi
posao tokom tre}e nedelje novembra
meseca.

Zdravlje:
Uglavnom }ete imati brige oko

svojih bli`njih kada je ovo polje u pitanju.
Pazite na svoju energiju i kako je tro{iti.

Strelac
Ljubav:
Strelac nema problema sa

postavljanjem ciljeva. Istina je,
medjutim, da ti ciljevi nisu uvek ostvarivi.
Ali, avanturista kakav jeste, Strelac }e radi-
je te`iti ne~em velikim nego {to }e se
zadovoljiti ne~im predvidljivim i obi~nim.
Osim toga, ako ne uspe, on se ne stidi da
digne ruke od toga. Kako Strelac ima
mnogo interesovanja, a pa`nju mu je lako
skrenuti, ~esto biva suo~en sa rokovima
koji se primi~u i zahtevaju neprikidan rad
kakav je slu~aj u ovom periodu. U emoci-
jama }ete u`ivati u drami koja vam se
de{ava, ali se trudite da vam to ne postane
navika.

Posao:
Mogu}i su problemi sa osobama

sa kojima ste do ju~e dobro funkcionisali.
Uvek vas je slu`ila sre}a, ali sada su se
neke situacije okrenule u tudju korist i vi
ne mo`ete da se snadjete u toj nekoj novoj
pri~i… Utro{ite sebe naprave stvari i
poku{ajte da svoje planove pokrenete.
Posebno za to }e vam biti povoljna sredi-
na ovog meseca.

Zdravlje:
Zdravlje je uglavnom dobro.

Jarac
Ljubav:
Posvetite se sebi i samo sebi.

Posetite neke drage osobe ili
mo`da provedite zajedni~ke sate o svim
zajedni~kim dogadjajima. Bi}e to pozitivno
ispunjeno vreme. Ipak ne zaboravite na
obaveze koje vas ~ekaju.

Posao:
Jarac je ambiciozan, vredan, pro-

duktivan i disciplinovan. Ipak, Jarac je
~esto frustriran i nestrpljiv, jer se stvari
odvijaju tako sporo.Jarac je opsednut
radom, pogotovu u ovom periodu. Uprkos

fenomanalnoj energiji kojom raspola`e i
smislom za humor koji ga spasava, Jarac se
veoma retko zabavlja; on jednostavno ne
zna kako bi to radio, odnosno {ta bi ~inio,
ako ne radi. Trudite se da ne zapostavite
emocije. Malo ne`nosti nije naodmet.
Pazite na eventualne propuste na poslu.
Spremite nov plan akcije.

Zdravlje:
Problemi sa krvnim pritiskom i

problemi sa reumom.

Vodolija
Ljubav:
Sti`e glas od starog prijatelja.

Lepo se provodite. U partnerstvu
bi}ete dovoljni jedan drugome. “Smanjite
gas“ i prestanite da tra`ite preko hleba
poga~e. Neko vam ne}e uvek pra{tati
gre{ke. Nije vam partner omek{ao, samo
~eka {ta }ete slede}e uraditi! Slobodnima
sledi poziv od osobe koje nisu dugo videli.
Prijatno }ete se iznenaditi, posebno u prvoj
polovini novembra.

Posao:
Optere}ujete sebe svojim i

tudjim nepotrebnim stvarima i situacija-
ma, dok one prave traju. Kod nekih ljudi
va{ trud i briga nisu prihva}eni na adek-
vatan na~in, ne onako kako ste o~ekivali,
pa je prisutan ose}aj razo~arenja.
Nemojte se uporno dr`ati tuge, ali ujed-
no ne preduzimajte revolucionarne
korake, barem ne sada i u ovom trenutku.
Pazite na eventualne propuste na poslu.
Spremite nov plan akcije.

Zdravlje:
Problemi sa ki~mom i nogama.

Ribe
Ljubav:
Pojam organizovanja vremena

nije Ribama ba{ sasvim jasan.
Vreme je fluid! Vreme je relativan pojam.
I u ovom periodu }e vam biti te{ko da se
snadjete u vremenu i da se organizujete i u
privatnom `ivotu, kao i na poslu. Neko od
vas }e biti sklon sanjarenju, drugi }e biti
skloni da potcenjuju sebe, reaguju}i na
svaku promenu, re~ na emocionalan na~in.
Bi}ete razapeti izmedju planova i nadanja.
Bitno je da sada razlikujete strah i ~injenice
i svaka promena }e biti prava. Oni koji
treba da ostanu u va{em `ivotu, osta}e.
Budite svesni toga.

Posao:
O~ekujte nove ponude na poslu,

a sa druge strane staju u red ljudi koji su
jako zainteresovani za isti. To vas poma-
lo pla{i. Umesto da ispo{tujete trenutne
kontakte, vi pak razmi{ljate {ta bi bilo
kada bi bilo. Jedna interesantna osoba
modje vam ponuditi dobar plan. Ne
odbacujte tu ideju tek tako. Jednostvno
shvatite da ne mo`ete zabadati no` u ledja
onima koji vas cene. Prolazna kriza misli
i smisla va{eg `ivota ne bi trebalo da vas
dovede da ru{ite ono {to je dobro.
Opustite se i ne delajte odmah i sada.
Ovo je savet za mesec novembar.

Zdravlje:
Pazite na noge. Ne shvatajte olako

probleme sa grlom tokom ve}eg dela ovog
meseca.
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Ovo jelo ima dugu tradici-
ju, a poreklo vu~e
najverovatnije jo{ iz sred-

njovekovne Bosne. U to vreme
bilo je poznato po imenu
“rudarsko jelo” i uglavnom je bilo
nemenjeno radni~koj klasi.

Bosanski lonac se spre-
mao u mnogo skromnijem izdanju i
do danas je pretrpeo velike
promene. S obzirom da se ovo jelo
ve} dugo priprema, najvi{e u Bosni,
ali i u okolnim zemljama, recepti i
na~in spremanja nije isti. Osnova

ovog, kako bi ga ja nazvala
“ukr~kanog variva”, jesu osnovni
sastojci, kombinacija mesa i povr}a.
Nekada su se za pripremanje
Bosanskog lonca koristili zemljani
}upovi ili keram~ke posude, koje su
mogle podneti visoku temperaturu,
jer se jelo pripremalo u pe}nicama
iskopanim duboko pod zemljom, a
zatim se prekrivenim peskom.
Nakon 3-5h kr~kanja jelo bi bilo
gotovo i servirano.

Dana{nja modernija verz-
ija ovakvog jela izgleda mnogo
bogatije. Uglavnom se koriste tri
vrste mesa, naj~e{}e se kombinuju
govedina, junetina, jagnjetina,
jaretina ili svinjetina. Od povr}a
dodaje se kupus, boranija, gra{ak,
luk, {argarepa, paradajz, beli luk,
krompir, paprika…

Priprema se tako {to se u

loncu meso i povr}e postavljaju
naizmeni~no u slojevima uz
dodatak bujona i kuva se na
laganoj vatri od 3-5h.

Tajna za dobar Bosanski
lonac je jednostavna. Koristite
kerami~ke posude ili kazan,
koli~ina namirnica neka bude {to
obilnija, kr~kanje na tihoj vatri i
meso neka bude malo masnije.
Napomenula bih da se u ovakvo
jelo ne dodaje vino ili sir}e, kao
ni za~ini nekih drugih podneblja.
Ovo je isklju~ivo tradicionalno
jelo sa prostora Bosne i
Hercegovine i samim tim i nosi
naziv Bosanski lonac.

Recept:
700gr-1kg mesa po

izboru (junetina, svinjetina, jagn-
jetina), jedna manja glavica
slatkog kupusa ise~ena na 8-10

delova, 300-500gr krompira
ise~enog na krupnije kocke, 500gr
boranije (bez `ilica), 300gr gra{ka,
4 glavice luka ise~enog na 4-6
delova, 4 velike {argarepe ise~ene
na ve}e komade, 3 velike babura
paprike takodje ise~ene na ve}e
komade, 3 paradajza ise~ena na
kockice, pola korena celera ili
pa{kanata, 1 glavica belog luka,
2-3 ka{ike vegete, ka{ika soli,

lovorov list, ka{ika mlevene
paprike, ka{ika bibera i veza
per{una.

Meso ise}i na krupne
kocke pa upr`iti sa lukom. Dodati
krompir, samo malo propr`iti pa
redom slagati ostalo povr}e. Deo
mesa, deo kupusa i drugog povr}a
sve do vrha lonca. Dodati za~ine i
bujon. Poklopiti i staviti u rernu
da se kr~ka 3-5h.

Kulinarstvo Maje Radovi}

Maja Radovi}

USrbiji ~ak tri ~etvrtine
stanovnika boluje od nekog
oblika reumatizma
Reumatske bolesti su

jedan od naj~e{}ih uzroka invalidite-
ta i naj~e{}i razlog bolovanja i
ranog penzionisanja.

Kada ~ujemo da osoba
pati od “reume“ pomislimo odmah
na stare ljude i to je prva, ozbiljna
zabluda. I sam termin “reuma“ je
narodni izraz koji se pogre{no
vezuje za neka oboljenja.
Reumatske bolesti spadaju u vode}e
masovne nezarazne bolesti, a
najve}i broj obolelih su u najpro-
duktivnijem periodu `ivota od 18
do 65 godina.

Reumatske bolesti su
raznorodna grupa oboljenja, ima ih
preko 200, ali im je zajedni~ko da
osobe ose}aju bolove u zglobovima,
tetivama, ligamentima, mi{i}ima.
Uzroci bolova mogu biti veoma
razli~iti, a iza sli~nih simptoma
mogu se kriti i veoma te{ke bolesti
koje, ukoliko se ne otkriju i ne le~e
na vreme, za posledicu imaju te`ak
invaliditet i kra}i `ivotni vek. Te`i
oblici reumatizma znatno ~e{}e
pogadjaju `ene, pa one oko tri puta
~e{}e boluju od sistemskih bolesti
vezivnog tkiva, kao {to su reuma-
toidni artritis, lupus i sklerodermija,
dok mu{karci ~e{}e pate od gihta i
spondiloartritisa – ka`e doc. dr
Goran Radunovi},specijalista interne
medicine, direktor Instituta za
reumatologiju.

Obolevaju i deca
U Srbiji vi{e od 2.000

dece boluje od zapaljenjskih
reumatskih bolesti.

- Deca, na`alost, oboljeva-
ju od najte`ih reumatskih bolesti. U
pitanju su autoimunske bolesti vrlo
nepredvidivog toka, koje su
do`ivotne i ukoliko se rano ne pre-
poznaju i odmah ne le~e, o~ekivanu
du`inu `ivota mogu skratiti i do 10
godina – upozorava na{ sagovornik.

Na Institutu za reuma-
tologiju, ustanovi sa tradicijom
du`om od pola veka,zbrinjava se
oko 70 odsto svih pacijenata sa ter-
itorije Srbije sa hroni~nim
reumatskim bolestima koje
uklju~uju autoimunske bolesti, sis-

temske bolesti vezivnog tkiva,
razli~ite forme artritisa i te`e forme
degenerativnog reumatizma. Procena
je da samo od te{kih hroni~nih
upala zglobova boluje oko 50.000
ljudi u Srbiji. Koliko je reumatologi-
ja napredovala i koliko mo`e da
pomogne te{kim bolesnicima?

- Izuzetno mnogo. Danas
mnogo br`e otkrivamo i mnogo
uspe{nije le~imo te{ke reumatske
bolesti. Posebno je va`no {to danas
imamo znanje i na~in da te bolesti
zaustavimo. Nekada to nismo mogli,
ali danas mo`emo da ih potpuno
zaustavimo, da spre~imo dalje
propadanje zglobova i invaliditet i
da pacijentima omogu}imo da nor-
malno `ive i rade – obja{njava doc.

dr Goran Radunovi}.

Danak lo{im 
navikama
Zdravstvena statistika upo-

zorava da je 60% stanovnika Srbije
bar jednom imalo lumbalni sindrom,
u narodu zvani i{ijas. Otkuda toliki
porast oboljevanja od reumatskih
bolesti?

- Naju~estalije reumatske
tegobe kao {to su bolovi u ledji-
ma, u vratu, ~esto su posledica
nedovoljne fizi~ke aktivnosti,
dugotrajnog sedenja, ali i urodjene
slabosti kao rezultata ~ovekovog
uspravnog polo`aja. Otuda sve
vi{e mladih pati od bola u ledjima
koji mo`e biti akutan, iznenadan,
ali i hroni~an, dugotrajan.
Dugotrajno sedenje vr{i pritisak na
ki~mu. U isto vreme oslabe
trbu{ni mi{i}i ~iji je zadatak da
odr`avaju pravilan polo`aj
ki~menog stuba. Kada se to
poremeti dolazi do o{te}enja inter-
vertebralnog medjupr{ljenskog
diskusa. Le~enje je kompleksno,
lekovima, fizikalnom terapijom, a
ukoliko tegobe ne prolaze i prete
te{kim posledicama i hirur{kim
putem – ka`e na{ sagovornik.

Svakodnevna fizi~ka
aktivnost va`na je u prevenciji
degenerativnih reumatskih bolesti i
osteoporoze.

- Umerena fizi~ka
aktivnost, ve`be koje ja~aju mi{i}e
koji dr`e ki~mu, mogu doprineti da

se izbegne pojava pomenutih prob-
lema. Va`na je umerenost jer
preterivanje u sportskim aktivnosti-
ma, nepravilno dizanje tegova,
takodje dovede do ozbiljnih
o{te}enja ki~menog stuba – opomin-
je doc. dr Radunovi}.

Institut za reumatologiju
– ustanova kojoj se veruje

Institut je osnovala prim.
dr Zagorka Berovi} davne 1965.
godine pod nazivom Zavod za
reumatizam, a dana{nji naziv
ustanova je dobila 1988. U to
vreme Institut je bio vode}i reuma-
tolo{ki centar biv{e Jugoslavije, a
sa kapacitetom ve}im od 300
kreveta i druga po veli~ini ustano-
va te vrste u Evropi. Ovaj refernt-
ni centar za reumatizam Republike
Srbije, prilagodjen da na najbolji
na~in zadovolji potrebe bolesnika i
pru`i najvi{i nivo zdravstvenih
usluga, vi{e od ~etiri decenije je i
nastavna baza Medicinskog fakul-
teta u Beogradu za redovnu i
poslediplomsku nastavu iz reuma-
tologije.

- Na{ zadatak je da nadal-
je unapredjujemo rad na{eg
Instituta, da pratimo najsavremenije
trendove u le~enju zarad dobrobiti
na{ih pacijenata. Uskoro nam sti`e i
novi skener, a zaposlili smo i 11
mladih lekara koji su svi sa najvi{im
prosekom zavr{ili studije medicine –
sa zadovoljstvom isti~e v. d. direk-
tor Radunovi}.

Izvor: Ko dren

BOSANSKI
LONAC

BOL U LEDJIMA NAJ^E[]A BOLEST POSLE KIJAVICE
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BRATSKO JATO
Izmorena, modra, zgr~ena i gola

sa zastalim dahom ve} u pola mrtva

smrzava se jesen, ni jednoga lista

i poslednji list je postao njena `rtva.

A visoko gore, kroz guste magle

i re`u}i krilima ceo beskraj juri

zakasnelo jato nevidljivih `drala

ispod neba klik}e i na jug se `uri.

Daleko su mesta kud krilato jato

iznad svih planina `arka `elja vodi

ali stati ne}e, zdravo da ste ptice

{to letite slo`no suncu i slobodi.

Na visini mrkoj to su glasni krici

da se bratsko jato ne raspe u letu

i pozdravi topli, bratski to su odozgo

hladnoj zemlji, na{em smrzlom svetu.

Smederevo, septembar, 2021.

Radovan Pejovi}

VINO

Vino gradi kroz milenija,

U svom plodu kriju mo}

Da ~oveku širom sveta

^ine no} u dan i dan u no}.

Crno, belo nije va`no

Ono je u kafani, groblju, crkvi

Trepezi velmo`e, siromaha

Mo`e biti pravo, mo`da la`no.

Snaga vina je jaka

Ono rastu`i, miri, raduje,

Izazove sukob, mo`da greh...

Misterija to je opaka.

Ono se skriva u ba~vi, flaši;

Ipak, mnogi zaborave suštinu

Jer vino mo`e iznenada

Da otkrije, izdatajnu, istinu.

^ikago, Septembra 2021

Z a  S e n t a  M o n i k u

Sre}an rodjendan
Milanu Ki{u, dug
`ivot pun sre}e,
zdravlja i  radosti
po`elili  su mama
Maja i  tata Lazar.
Iskrenim ~estitkama
se pridru`uje 
i  Slavica sa 
redakcijom.
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POTREBNI VOLONTERI
za Srpski Filmski Festival Cikago

Koji }e se odr`ati 3.4.5. decembra 2021.
Javite se i priklju~ite se na{em timu.

Do`ivite lepo iskustvo sa nama.
Telefon 773.744.0373
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Za Ogledalo specijalno skandinavke radi Jovan Novakovi}

Gleda jedan Rus dr`avnu TV
i na vestima ~uje da je u
Sibiru -55°C.
Naravno, ne veruje vestima.    
- E, ba{ }u pozvati brata, koji
tamo `ivi, da proverim, ka`e i
okrene telefon:    

- Reci mi, brate, molim te,
koliko je stepeni tu kod vas?   
- ^ek’ da pogledam... tu
negde oko -35°C, za{to pita{?  
- Pa ovi na TV la`u, ka`u
-55°C.                  
- A, pa mo`da napolju!!!   

***
Pada Piro}anac sa krova i
vi~e:
- @eno, ne pravi ru~ak! ]u
ru~am u bolnicu !

***
Dolazi Piro}anac ku}i ljut i

jada se `eni:
- Ete `en~e, pojeftinio autobus
za pet dinara.
- Pa zasto si onda ljut?
- Sad }u manje da u{tedim
kad idem pe{ke.

***

VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII -VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII -  VVIICCEEVVII 

SAVA RAKO^EVI]

MISLI PRE SVITANJA

Jednako smo mali

U velikom

Samo Bog mo`e da ka`e

Ja

Slepi mi{evi i nad ponorom

Mirno spavaju

Vuk samotnjak

Zavija glavom prema mesecu

Sam jeste

Ali je vuk

Kada je poslednje putovanje

Vreme ne pita

Gde kad ko

Slavuju pevaju

Ne obaziraju}i se

Na dru{tveni poredak

^ovek to gordo zvu~i

Re~e Gorki

Na `alost takav zvuk

Retko se ~uje

Iako `ivi u zajedni{tvu

Rodio se sam

I sam umire

U prirodi sve ima roditelje

Samo je Adam bez majke

Za svakog pokojnika ka`u

Ispustio je plemenitu du{u

Nebo podrhtava

Ne}e imati dovoljno prostora

Za toliko plemenitih du{a

Svega ima malo

Ili mnogo

Sem Boga
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